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دوشنبه -28 خرداد ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4580

معاون اقتصادی بانک مرکزی تشریح کرد؛

جزئیاتطرحاوراقگواهیپیشفروشسکه
معاون اقتصادی بانک مرکزی با تشریح طرح اوراق گواهی پیش فروش سکه در بازار 

سرمایه، مزایای آن را اعلام کرد و گفت: گواهی پیش فروش سکه هزینه ندارد.
پیمان قربانی در نشستی خبری درباره طرح اوراق گواهی پیش فروش سکه در بازار 
سرمایه گفت: با اعلام این طرح از روز پنج شنبه و با وجود رشد نرخ جهانی طلا، اما با 

کاهش ۵ درصدی قیمت سکه و بردار قیمت آتی سکه مواجه بودیم.
وی ادامه داد: طرح پیش فروش سکه دارای سه مرحله بود که در سررسید های یک 
ماهه تا دو ساله بوده و تاکنون سررسید یک ماهه اجرایی شده که بر همین اساس ۸۰۰ 

هزار سکه سررسید شده و به بازار تزریق شده است.
این عضو هیئت عامل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه این بانک تعهد کامل نسبت به 
اجرای تعهدات دارد و سکه های پیش فروشی سر موعد ارایه می شود، خاطر نشان کرد: 
با وجودی که ۸۰۰ هزار سکه ارایه شده، اما به دلیل برخی التهابات، این تزریق باعث 
کاهش قیمت ها نشد.  معاون اقتصادی بانک مرکزی گفت: از آنجایی که عمده خریداران 
سکه با هدف سرمایه گذاری و حفظ سرمایه اقدام به خرید سکه می کنند و همچنین 
ریسک بالای نگهداری سکه در منزل، بانک مرکزی با درک علاقه مردم به سرمایه گذاری 
در این حوزه این اقدام را انجام داده است. قربانی گفت: افرادی که سررسید پیش خرید 

آنها نرسیده می توانند اوراق را در بورس معامله کنند و یا این اوراق را نگهداری کنند.
وی با تاکید بر اینکه این اوراق همان سکه است، گفت: مکانیزم ارائه این اوراق طی 
روزهای آتی پس از بررسی در واحدهای ذیربط بانک مرکزی و بازار سرمایه مشخص و 
اعلام عمومی خواهد شد. وی افزود: بانک مرکزی اعتقاد دارد با چنین اقداماتی شاهد 

التهاب زدایی در بازار و همچنین کمک به رونق تولید اقتصاد کشور خواهد بود.
وی در پاسخ به پرسشی در مورد هزینه بر بودن تبدیل سررسید به اوراق گواهی سپرده 

پیش فروش سکه نیز گفت: تبدیل این اوراق هیچ هزینه ای ندارد.
به گفته وی، خریداران در زمان پیش خرید رسیدی را دریافت کردند و در زمان موعد 

سکه ها را تحویل بگیرند؛ اما این رسیدها در بورس قابل معامله نبود.
وی اظهارداشت: طبق مکانیزمی که جزییات آن بزودی اعلام می شود افراد می توانند 

ورقه جدید را دریافت کنند که قابل معامله در بورس است.
وی در پاسخ به این سوال که چرا نرخ سکه بر اساس دلار ۴۲۰۰ تومان تعیین نمی 
شود و بر اساس دلار بازار آزاد است؟   گفت: دولت تصمیم گرفت که ترتیباتی اتخاذ کند 
تا نیازهای مشروع بر اساس نرخ ۴۲۰۰ تومان انجام شود. قربانی خاطر نشان کرد: کسی 
که سکه می خرد جنس سرمایه گذاری اش از نوع سفته بازی است؛ بنابراین نیازی نیست 

که قیمت سکه با نرخ ۴۲۰۰ تومان باشد و این امر یک رانت خواهد بود.
وی تصریح کرد: ماهیت سکه به گونه ای است که مبتنی بر عملیات بازار خود است.

وی با تاکید بر اینکه هدف ما جهت دهی بازار و حفاظت از سرمایه و دارایی مردم در 
مقابل تلاطم های نرخ ارز بوده است، گفت: پیش بینی بازار کار ما نیست، اما انتظار ما بر 

فرض ثبات سایر شرایط، افزایش عرضه و کاهش قیمت ها در بازار است.
قربانی افزود: این اوراق در واقع سکه است که هدف ما هموارسازی عرضه در بازار و 

همچنین رواج فرهنگ نگهداری اوراق به جای سکه است.
معاون اقتصادی بانک مرکزی در پاسخ به پرسشی مبنی بر اینکه اگر فرد بعد از سررسید 
گواهی سکه را دریافت نکند، اظهار داشت: بعد از سررسید تا هر زمان که دست افراد باشد 

قابل خرید و فروش است.

پیش فروش اینترنتی خودرو دور از دسترس 

بازیتکراری،پایانندارد

طرح پیش فروش اینترنتی ایران خودرو به مناسبت عید سعید فطر که چهارشنبه 
هفته گذشته مرحله نخست آن آغاز شد، دیروزدر حالی دومین مرحله آن کلید خورد که 
سایت این شرکت طبق روال از دسترس خارج شد و قصه تکراری چالش چگونگی ثبت 

نام مصرف کنندگان واقعی را رقم زد. 
بازار خودروی کشور در هفته های گذشته روزهای پرالتهابی را تجربه کرد که همچنان 
ادامه دارد؛ خروج یکطرفه آمریکا از برجام و در پی آن خروج برخی شرکای خودروسازان 
ایرانی از جمله پژو- سیتروئن، هیوندای موتورز، فولکس واگن و کیاموتورز، در کنار موافقت 
با افزایش قیمت بیش از هفت درصدی برای تولیدات ایران خودرو)خودروهای کمتر از 
۴۵ میلیون تومان( بخشی از سلسله روندی بود که آشفته بازار قیمتی خودرو را رقم زد.

اواخر هفته گذشته شرکت ایران خودرو اعلام کرد که برای انجام تعهدات این گروه 
صنعتی مبنی بر عرضه محصولات و تامین نیاز مصرف کنندگان حقیقی بازار، مرحله 
دوم فروش ویژه عید فطر در قالب روش های پیش روش و فروش قطعی اینترنتی، 
امروز اجرا خواهد کرد. مبارزه با دلالان و واسطه های سودجو، دلیل اصلی انجام این 
فروش ویژه عنوان شده که به گفته »مصطفی خان کرمی« معاون بازاریابی و فروش 
ایران خودرو قرار بود در فروش های آتی این شرکت، بیش از 1۰۰ هزار دستگاه خودرو 
در روش های مختلف عرضه شود. در حالی که ایران خودرو مرحله دوم فروش ویژه 
محصولات خود به مناسبت عید فطر را با پوشش تبلیغاتی وسیعی همراه کرده بود، اما 
بررسی سایت فروش )esale.ikco.ir( از حدود ساعت 1۰ صبح امروز، تعدد و تکرار پیام 
»خارج از دسترس بودن سایت« و عدم دسترسی به را به همراه داشت. روابط عمومی 
ایران خودرو در پیگیری این موضوع به ایرنا گفت: »هجوم مراجعه کنندگان به سایت 
برای خرید محصولات« و »مشکل فنی سایت« سبب این اختلال شده که در حال 
برطرف شدن است؛ با این حال تا لحظه انتشار خبر، مشکل همچنان پابرجاست.  این 
روند اخلال در سایت در حالی بارها تکرار شده که هفته گذشته در دور نخست پیش 
فروش های ایران خودرو، مراجعه کنندگان بعد از اختلال چند دقیقه ای و سپس ورود 
به سایت در همان دقایق اولیه، با عبارت »ظرفیت تکمیل شد« مواجه شده و تلاش آنها 
برای خرید ناکام ماند؛ اما امروز، حتی امکان ورود به سایت برای بررسی وضعیت موجودی 
خودروها نیز فراهم نشد. تکرار این روند نشان می دهد که شیوه کنونی و پیش فروش 
اینترنتی محصولات از سوی خودروسازان بویژه ایران خودرو، نمی تواند پاسخگوی نیاز 
خریداران و مصرف کنندگان واقعی باشد. در واقع این بار نیز فرصت برای خریداران واقعی 
خودرو فراهم نشد تا بار دیگر زمزمه های مطرح شده در رسانه ها و فضای مجازی مبنی 
بر تعمدی بودن این اقدامات برای ثبت نام را قوت بخشد. انتشار اخبار و گزارش های 
مختلف از این وضعیت و انتقاد مردم به این شیوه نیز تاکنون نتوانسته خودروسازان را به 
اصلاح روش یاد شده و تعیین ساز و کاری مناسب برای دسترسی مصرف کننده واقعی 

خودرو به خرید محصول، ترغیب کند.

معاون اقتصادی وزیر امور اقتصادی و دارایی :

پنجرهواحدصدورمجوزهایکشور
راهاندازیمیشود

معاون اقتصادی وزیر امور اقتصادی و دارایی از طراحی پنجره واحد صدور مجوزهای 
کشور خبر داد و گفت: این سامانه با هدف حذف مجوزهای غیرضروری و الکترونیکی 

شدن امور راه اندازی می شود. 
»سیدحسین میرشجاعیان« افزود: پنجره واحد مجوزهای کشور سه زیرسامانه دارد که 
اکنون تکمیل شده اند؛ همچنین سامانه های »دادور« و »یاور« هفته گذشته به بهره 
برداری رسیدند. وی توضیح داد: سامانه دادور امکان دریافت، انعکاس، پیگیری و رسیدگی 
به شکایت های متقاضیان مجوزهای کسب و کار در کشور را فراهم می سازد؛ به این 
ترتیب این متقاضیان در صورت مواجه با مشکل در فرآیند صدور مجوز، می توانند از این 

طریق شکایت خود را مطرح کنند.
به گفته وی، سامانه دادور در همه استان های کشور پیاده سازی شده است و اکنون 
مردم می توانند شکایات خود را در زمینه تعلل در صدور مجوزهای کسب و کار در آن 

ثبت و پیگیری کنند.
وی درباره سامانه یاور نیز اظهار داشت: این سامانه »میز خدمت مشاوره کسب و کار« به 

شمار می رود و می تواند متقاضیان ایجاد مشاغل جدید را راهنمایی کند.
میرشجاعیان که مسئولیت مرکز پایش کسب و کار را نیز برعهده دارد، تاکید کرد: هدف 
اصلی ما الکترونیکی شدن صدور مجوزهاست تا متقاضیان بدانند اگر مجوزی صادر نشده، 

به دلیل موافقت نکردن کدام دستگاه بوده است.
معاون وزیر اقتصاد یادآور شد: طبق بررسی های انجام شده ۴6 دستگاه در صدور 
مجوزهای کسب و کار در کشور دخیل اند که متاسفانه با هم در تعامل دو به دو قرار 
داشته و امور آنها غیرالکترونیکی، دستی و کاغذی انجام می شود؛ نتیجه این شیوه آن 

است که امور صدور مجوز زمانبر شده و مردم بین دستگاه ها پاسکاری می شوند.
میرشجاعیان با تاکید بر اینکه معاونت اقتصادی، روی پروژه ایجاد پیشخوان مجوزهای 
کشور متمرکز شده است تا فرآیند صدور مجوزها را الکترونیکی کند، اظهار داشت: 

سیستمی که طراحی می شود باید قابلیت پایش و نظارت را داشته باشد.
به گفته معاون وزیر اقتصاد، »سام« سومین سامانه مرتبط با امور کسب و کار و صدور 

مجوزهاست که وظیفه ساماندهی امور مجوزها را عهده دار خواهد بود.
میرشجاعیان همچنین تاکید کرد: سامانه دیگری که طراحی شده، »نما« نام دارد که 

نقشه ملی استعلام ها و وضعیت شناسه ها را برعهده دارد.
معاون اقتصادی وزیر امور اقتصادی و دارایی افزود: مجموع این سامانه ها و اتصال آنها، 

پنجره واحد صدور مجوزهای کشور را شکل خواهد داد.

 در حالی که کمیسیون عمران مجلس بررسی پیشنهاد راه اندازی »سامانه 
تعیین قیمت مسکن و اجاره بها« را با هدف ساماندهی بازار در دستور کار خود 
قرارداده است، اما کارشناسان معتقدند نرخ گذاری دستوری راهکار کنترل بازار 

نیست.
 نشانه های اولیه رونق بازار مسکن که تقریبا از ابتدای دهه 9۰ وارد دوره رکود 
شده بود، از سال گذشته خود را در بازار نشان داد به طوری از آبان ماه سال 
96 همراه با افزایش معاملات خرید و فروش مسکن شاهد افزایش نسبی نرخ 

مسکن بودیم.
با گذشت زمان اما به تدریج شیب افزایش قیمت تندتر شد تا جایی که طبق 
آمارهای رسمی نرخ مسکن در برخی از مناطق شهر تهران تا ۴۵ درصد هم 

رشد پیدا کرد. 
هر چند که انتظار رشد قیمت در بازار مسکن وجود داشت اما پیش بینی 
مسئولان مربوطه و بسیاری از کارشناسان حوزه این بود که این افزایش قیمت 
متناسب با نرخ تورم خواهد بود. این درحالی است که نرخ افزایشی مسکن هم 

اکنون در تهران و برخی کلان شهرها از نرخ تورم پیشی گرفته است .
طبق گزارش های رسمی از اردیبهشت ماه 96 تا مدت مشابه آن در سال جاری 

به طور میانگین نرخ مسکن در تهران هر متر مربع یک میلیون و ۴۵۰ هزار تومان 
افزایش یافته است. 

از آنجایی که میزان اجاره تابع ارزش ملک است، پا به پای رشد قیمت مسکن، 
اجاره بها هم در بازار بالا رفت البته عوامل دیگری همچون تغییر نرخ سود بانکی، 

نرخ تورم و ... بی تاثیر نبوده اند .
در شرایطی که دولت در تلاش بود تا با ارایه تسهیلات صندوق پس انداز یکم 
به خانه اولی ها بین ۸۰ میلیون تا 16۰ میلیون تومان )متعلق به زوج های خانه 
اولی( قدرت خرید مردم را افزایش دهد اما این موج گرانی اثر وام را خنثی کرد. 

حال اینکه برای کنترل این شرایط مجلس پیشنهاد راه اندازی »سامانه تعیین 
قیمت مسکن و اجاره بها« را داده است، پیشنهادی که هر چند در کمیسیون 
عمران مجلس در دست بررسی است اما عده ای اجرا و اثربخشی این ایده را در 

تنظیم بازار غیر ممکن می دانند.
* سامانه کنترل قیمت مسکن در دست بررسی 

»محمدرضا رضایی کوچی« رییس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی 
در گفت وگو با گروه تحلیل ایرنا درباره جزییات راه اندازی سامانه تعیین قیمت 
مسکن و اجاره بها، اظهار داشت: این پیشنهاد در راستای ساماندهی بازار مسکن 

به ویژه در شهر تهران مطرح شده است بررسی و ارزیابی آن در حال حاضر دستور 
کار اعضای کمیسیون عمران مجلس قرار دارد. 

وی ادامه داد : هنوز درباره جزییات آن به نتیجه نرسیده ایم و بررسی ها ادامه 
دارد، اما به طور قطع افزایش قیمت مسکن و اجاره بها بیش از توان گروه های 
متوسط و دهک های کم درآمد ، فشار اقتصادی بیشتری به این قشر وارد می 
کند که برای حمایت از این گروه ها پیشنهاد ساماندهی بازار با راه اندازی سامانه 

تعیین قیمت ها ارائه شده است. 
رضایی کوچی همچنین درباره ساز و کار این سامانه گفت: پیشنهاد اولیه این 
است که قیمت مسکن بر اساس اینکه در کدام محله واقع شده، سن بنا و کیفیت 

آن ارزیابی و در این سامانه مشخص شود. 
*آزمودن ایده های منسوخ شده 

در حالی که نمایندگان مجلس در حال ارزیابی چگونگی اجرای پیشنهاد راه 
اندازی سامانه کنترل تعیین قیمت ها در بازار مسکن هستند، »مصطفی قلی 
خسروی« رییس اتحادیه مشاورا املاک استان تهران در گفت وگو با گروه تحلیل 
خبر ایرنا به تجربه اجرایی نشدن این گونه کنترل قیمت های دستوری در سال 
های گذشته اشاره کرد . وی خاطر نشان کرد : در دولت های نهم و دهم ، دولت 
افزایش قیمت بین 7 تا 9 درصدی اجاره بها را در بازار مسکن اعمال کرد اما در 
نهایت این دستور نادیده گرفته شد و راه های دور زدن آن رواج یافت.  وی افزود: 
در آن سال ها تعزیرات برای اطمینان از اجرای این افزایش قیمت اجاره تا سقف 
9 درصد عملکرد مشاوران املاک را مورد ارزیابی قرار می داد اما عملا اتفاقی که 
بین مستاجر و موجر می افتاد این بود که میزان افزایش قیمت اجاره بیشتر از 7 
الی 9 درصد را به صورت زیرمیزی پرداخت و دریافت می کردند و قراردادهای 

صوری به امضا می رسید .
از  این دست  و  قیمت  تعیین  اندازی سامانه  راه  براینکه  تاکید  با  خسروی 
پیشنهادها نمی توانند راهکار ساماندهی بازار مسکن باشند، گفت: موثرترین 
راهکار ایجاد توازن بین عرضه و تقاضا است. تنها زمانی می توان از افزایش قیمت 
ها جلوگیری کرد که متناسب با ورود تقاضا به بازار، عرضه برای پاسخ به تقاضا 
وجود داشته باشد وگرنه نمی توان با قیمت گذاری دستوری بازار را کنترل کرد. 

*دلایل رشد قیمت و راهکار کنترل 
به طور معمول نوسانات در بازار دو عامل درونی و بیرونی دارند اما بازار مسکن 
از آنجایی که وابسته به صنایع خارجی نیست و عمده مصالح ساختمانی در داخل 
کشور تولید می شود بنابراین کمتر از سایر بازارها از عوامل بیرونی تاثیر می پذیرد. 
اما در مقابل از آنجایی که مسکن یکی از بازارهای سنتی پرطرفدار و محلی 
امن برای سرمایه گذاری در بین اقشار مختلف مردم محسوب می شود به شدت 
به عوامل داخلی واکنش نشان می دهد.  هر چند مهم ترین عوامل داخلی موثر 
در تعیین قیمت مسکن؛ نرخ تورم، حجم نقدینگی، تغییرات نرخ سود بانکی و 
نرخ ارز و تغییر سقف ارایه تسهیلات خرید مسکن هستند اما تنها عاملی که می 
تواند تاثیر این عوامل را در بازار کاهش دهد یا خنثی کند، عامل عرضه و کنترل 
جمعیت است.  اگر دو عامل میزان عرضه مسکن متناسب با توزیع جمعیت با 
یکدیگر هماهنگ باشند می توان بازار مسکن کشور را که هم در دوره رونق 
مشکلاتی را برای مردم ایجاد می کند و هم در دوره رکود به اقتصاد کشور ضربه 
می زند ، سامان بخشید. ضمن آنکه باید پذیرفت که پادزهر رشد قیمت ایجاد 

توازن بین عرضه و تقاضا است.

در گفت وگوی با کارشناسان مطرح شد

نرخ گذاری دستوری راهکار کنترل بازار مسکن نیست

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.

1- رای شماره 13966۰33۰۰۰1۰۲1۲79 مربوط به پرونده کلاسه 139611۴۴3۰۰۰1۰۰11۵3 آقای ابوالفضل هادی 
فرزند حسن در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 9۰ مترمربع پلاک شماره 1۰۴۲7 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی . )م الف 1۲۲۵(
۲- رای شماره 13966۰33۰۰۰1۰1۸۲۵۴ مربوط به پرونده کلاسه 139311۴۴3۰۰۰1۰۰۰۵79 خانم اکرم السادات 
احمدی چافی فرزند سید حسین در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 1۴۴ مترمربع پلاک 
شماره 11۰17 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از موسسه تعاون 

اسلامی .)م الف 1۲3۸(
3- رای شماره 13966۰33۰۰۰1۰1۸۲۵3 مربوط به پرونده کلاسه 139311۴۴3۰۰۰1۰۰۰۵7۸ آقای روح اله عبداللهی 
فرزند محمدجعفر در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 1۴۴ مترمربع پلاک شماره 11۰17 
اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از موسسه تعاون اسلامی . )م 

الف 1۲39(
۴- رای شماره 13976۰33۰۰۰1۰۰۰۲۵۰ مربوط به پرونده کلاسه 139111۴۴3۰۰۰1۰۰۵۵۵9 آقای اصغر شکاری فرزند 
محمد در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 16۲/7۵ مترمربع پلاک شماره 1193/۲ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت 
ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی نسبت به ۲/۵ دانگ و سند مالکیت مشاعی نسبت به 1 دانگ و مبایعه 
نامه عادی خریداری مع الواسطه از فاطمه کاشانی نسبت به 1/۵ دانگ و مبایعه نامه عادی خریداری از زهرا دهقانی نسبت به 

1 دانگ  . )م الف 1۲۴۰(
۵- رای شماره 13966۰33۰۰۰1۰1۵133 مربوط به پرونده کلاسه 139311۴۴3۰۰۰1۰۰۰6۴3 آقای احمد خلیلی فرزند 
غلامرضا در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 19۲ مترمربع پلاک شماره 11۰۲7 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت 

ملک اداره یک قم خریداری طی اسناد رسمی . )م الف 1۲۴1(
6- رای شماره 13976۰33۰۰۰1۰۰1۸۸۴ مربوط به پرونده کلاسه 139611۴۴3۰۰۰1۰۰13۸3 آقای عیسی اسم خانی 
فرزند فیروز در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 7۲/6۸ مترمربع پلاک شماره ۴۵۰1/۲ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی . )م الف 1۲۴۲(
7- رای شماره 13976۰33۰۰۰1۰۰1۰9۵ مربوط به پرونده کلاسه 139611۴۴3۰۰۰1۰۰۰63۴ آقای حسین طاهریان 
فرزند عباس در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 66 مترمربع پلاک شماره 1۰936/۵ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از نعمت اله صالحی  . )م الف 1۲۴3(
۸- رای شماره 13966۰33۰۰۰1۰1۸1۴۲ مربوط به پرونده کلاسه 139۵11۴۴3۰۰۰1۰۰۰۰66 آقای علی رضا جمشید 
نژاد فرزند حسن در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 1۰۸ مترمربع پلاک شماره 11۲1۲ 

اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی . )م الف 1۲۴۴(
9- رای شماره 13966۰33۰۰۰1۰1۸1۴3 مربوط به پرونده کلاسه 139۵11۴۴3۰۰۰1۰۰۰۰67 آقای مصطفی جمشید 
نژاد فرزند حسن در سه دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 1۰۸ مترمربع پلاک شماره 11۲1۲ 

اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی . )م الف 1۲۴۵(
1۰- رای شماره 13966۰33۰۰۰1۰۲۲333 مربوط به پرونده کلاسه 139۴11۴۴3۰۰۰1۰۰116۲ خانم فائزه حکیم زاده 
فرزند محمد در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 11۸/11 مترمربع پلاک شماره 11۰61 و 116۰۲ اصلی واقع در قم 

بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی  . )م الف 1۲۴6(

11- رای شماره 13966۰33۰۰۰1۰1۸313 مربوط به پرونده کلاسه 139111۴۴3۰۰۰1۰۰911۴ خانم انتصار حسینی 
نیا فرزند عبدالحمید در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۸۴/9۵ مترمربع پلاک شماره 33۰7 اصلی واقع در قم بخش 1 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی . )م الف 1۲۴7(
1۲- رای شماره 13976۰33۰۰۰1۰۰1۲63 مربوط به پرونده کلاسه 139۴11۴۴3۰۰۰1۰۰۰7۲۵ خانم مهناز بیطرفان 
فرزند محمد در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 97/۵۸ مترمربع پلاک شماره 1۰۸۴7 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی به موجب سند پورتالی  . )م الف 1۲۴۸(
13- رای شماره 13976۰33۰۰۰1۰۰17۲6 مربوط به پرونده کلاسه 139611۴۴3۰۰۰1۰۰13۰7 آقای قربانعلی نعمتی 
فرزند غلامعلی در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 1۵1/۴3 مترمربع پلاک شماره 396۵/۲ اصلی واقع در قم بخش 1 

حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی . )م الف 1۲۴9(
1۴- رای شماره 13976۰33۰۰۰1۰۰۰۵۵۰ مربوط به پرونده کلاسه 139۵11۴۴3۰۰۰1۰۰۰۴39 آقای مهدی رمضانی 
فرزند محمدرضا در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 6۰ مترمربع پلاک شماره 11۲۰۸ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی . )م الف 1۲۸۲(
1۵- رای شماره 13976۰33۰۰۰1۰۰۰1۸6 مربوط به پرونده کلاسه 139۲11۴۴3۰۰۰1۰۰۰6۲3 خانم زهرا میرباقری 
فرزند علی اکبر در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 133 مترمربع پلاک شماره 1۰۵96/3۴1 و 1۰۵97 اصلی واقع در 

قم بخش 1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از صندوق ذخیره علوی  . )م الف 1۲۸3(
16- رای شماره 13976۰33۰۰۰1۰۰۲9۰۰ مربوط به پرونده کلاسه 139611۴۴3۰۰۰1۰۰1۰۰۵ آقای مهدی خوش 
گفتار مقدم فرزند حسن در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 9۵ مترمربع پلاک شماره 1۰۴۲۰ اصلی واقع در قم بخش 
1 حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه از صدیقه الماسی احدی از وراث علی اکبر الماسی  . 

)م الف 1۲۸۴(
17- رای شماره 13976۰33۰۰۰1۰۰191۸ مربوط به پرونده کلاسه 139611۴۴3۰۰۰1۰۰۰۸99 آقای تقی حلوائی فرزند 
علیرضا در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۵۰ مترمربع پلاک شماره 1۰۵۸6 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه ثبت ملک 

اداره یک قم خریداری طی سند رسمی . )م الف 1۲۸۵(
1۸- رای شماره 13976۰33۰۰۰1۰۰1699 مربوط به پرونده کلاسه 139611۴۴3۰۰۰1۰۰11۲7خانم فاطمه خاکباز 
فرزند عباس در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 9۲/7۲ مترمربع پلاک شماره ۲6۵۴ اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی . )م الف 1۲۸6(
19- رای شماره 13976۰33۰۰۰1۰۰۰۰۰۴ مربوط به پرونده کلاسه 139611۴۴3۰۰۰1۰۰۰۴۰۰ آقای حسین جامه پور 
فرزند اسداله در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت 9۵/7۵ مترمربع پلاک شماره 1۰۵۸6 اصلی واقع در قم بخش 1 حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی . )م الف 1۲۸7(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با 
توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته 
باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا 
به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1397/03/13 
تاریخ انتشار دوم: 1397/03/28
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهیماده3قانونتعیینتکلیفاراضیوساختمانهایفاقدسندرسمیومشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰۲۰۰3۰۴۴ شماره  رای   -1
در  علی  رحمن  فرزند  درمانلو  محمدرضا  آقای   139111۴۴3۰۰۰۲۰1۰1۴۰
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۰۸ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲3۲3 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عذری هندیانی ورثه محمدرضا . )م الف 1۲۲6(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰۲۰۰۲91۲ شماره  رای   -۲
139111۴۴3۰۰۰۲۰17933 آقای ابوالفضل ترابی فرزند حسن در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 11۲ مترمربع پلاک 
شماره 13۰ فرعی از ۲339 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف 1۲۲7(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰۲3۸۰۲ شماره  رای   -3
139111۴۴3۰۰۰۲۰1۲۴69 آقای حمداله اسمعیلی امینلوئی فرزند رضاقلی در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۴۰ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 1۸۲۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف 1۲۲۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰۲۰۰۲۵۴۰ شماره  رای   -۴
139۲11۴۴3۰۰۰۲۰۰۰166 خانم فاطمه جوکار فرزند حسین در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 
96 مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۵31 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک 
اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از کبری کرزه و اکبر کرباسی حسینی . 

)م الف 1۲۲9(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰۲۰۰۲۵۴1 شماره  رای   -۵
139۲11۴۴3۰۰۰۲۰۰۰169 آقای سید محمد کرباسی حسینی فرزند اکبر در 
سه دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
ششدانگ 96 مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲۵31 اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از کبری کرزه و اکبر کرباسی 

حسینی . )م الف 1۲3۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰3۴91۸ شماره  رای   -6
139611۴۴3۰۰۰۲۰۰۰779 آقای مجتبی دلاوری فرزند ابراهیم علی در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 71/۲۲ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲۴7۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از عصمت هدایی . )م الف 1۲31(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰۰36۸۸ شماره  رای   -7
139111۴۴3۰۰۰۲۰۰۸3۵۰ آقای حکمتعلی طالبی فرزند محمد در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 66/۲6 مترمربع پلاک 
شماره 1 فرعی از ۲173 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 
نامه عادی مع الواسطه از ابوالفضل و زهرا و سکینه و پروین شاکری . )م الف 1۲3۲(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰۲۰۰۲۲۸1 شماره  رای   -۸
139۲11۴۴3۰۰۰۲۰۰۰۸۰۰ آقای صفدرعلی اسدی فرزند اصغر در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 11۵ مترمربع پلاک 
شماره 3 فرعی از ۲1۴6 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه 

نامه عادی مع الواسطه از ابراهیم فاتحی . )م الف 1۲33(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰3۰9۴3 شماره  رای   -9
از  139111۴۴3۰۰۰۲۰1۰1۵۲ آقای حسن صادقی فرزند عباس در قسمتی 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 7۴/۵ مترمربع پلاک 
شماره 7۵ فرعی از 19۰9 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی . ) م الف 1۲3۴(

کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰۲۰۰۴376 شماره  رای   -1۰
139111۴۴3۰۰۰۲۰1۵1۰9 آقای علیقلی ولی پور فرزند سهراب در قسمتی از 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 73/1۰ مترمربع پلاک 
شماره 1۸ فرعی از 19۴7 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسینعلی و محمدعلی و ربابه و فاطمه بیگدلی ورثه 

عباس بیگدلی ورثه زهرا بیگدلی . )م الف 1۲3۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13966۰33۰۰۰۲۰3۲979 شماره  رای   -11
از  قسمتی  در  افضل  فرزند  نوری  رحمان  آقای   139111۴۴3۰۰۰۲۰۰3۰۰9

ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 1۰۰ مترمربع پلاک 
شماره 1/96 فرعی از ۲1۴۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از مهدی اصحابی . )م الف 1۲36(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰۲۰۰۲۲76 شماره  رای   -1۲
139۵11۴۴3۰۰۰۲۰۰1۰96 آقای شعبانعلی محمدی فرزند فتح اله در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 9۰ مترمربع پلاک 
شماره فرعی از ۲۲1۴ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری 

طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف 1۲79(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰۲۰۰۴363 شماره  رای   -13
از  قسمتی  در  نبی  فرزند  قاسمی  آقای حسین   139۴11۴۴3۰۰۰۲۰۰۰9۰3
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 17۲/۵۰ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۲۴9۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی .)م الف 1۲۸۰(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   13976۰33۰۰۰۲۰۰۴3۸۵ شماره  رای   -1۴
139۲11۴۴3۰۰۰۲۰۰3۵1۴ آقای سیدکمال موسوی فرزند سید هاشم در سه 
دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ 
۲۰6/۵۴ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۲1۸۰ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از فخرالسادات آقائی . )م الف 1۲۸1(

مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض 
خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت 
یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به 
مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است 
که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.

تاریخ انتشار اول: 1397/03/13 
تاریخ انتشار دوم: 1397/03/28
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم
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مردم باید به بازیکنان ایران افتخار کنند

هاشمیان: مقابل اسپانیا از پیش باخته نیستیم

 بازیکن پیشین تیم ملی فوتبال ایران معتقد است این تیم مقابل تیم هایی هم چون 
پرتغال و اسپانیا از پیش باخته نیست. وحید هاشمیان در گفت وگو با ایسنا، درباره پیروزی 
ایران برابر مراکش و روند این بازی به صحبت پرداخت. بازیکن سال های نه چندان دور 
تیم   ملی فوتبال ایران بر این باور است همیشه اگر پیروزی به دست می آید حتما همه 
چیز درست نبوده و از طرف دیگر نمی توان گفت  اگر شکست خوردیم همه چیز بد بوده 
است. البته هاشمیان بر این باور است با توجه به زمان کم فاصله بین جام جهانی و جام 
ملت های آسیا بهتر است قرارداد کارلوس کی روش توسط فدراسیون فوتبال تمدید شود.

در ادامه   گفت وگوی با وحید هاشمیان را می خوانید:
* ابتدا درباره تصورتان قبل از بازی ایران و مراکش صحبت کنید و در ادامه  

بگویید چه حسی در طول 90  دقیقه داشتید؟
- من تیم   ملی فوتبال مراکش را ندیده بودم و شناخت کافی از این تیم نداشتم و فقط 
بن عطیه را می شناختم و همین طور مهاجم سامپائولی را. این یعنی این که شناخت 
کافی از این تیم نداشتم، اما استنباطم پیروزی تیم   ملی فوتبال ایران بود. زمانی که بازی 
شروع شد تا  دقیقه ۲۰ یا ۲۵ نظرم عوض شد و به این نتیجه  رسیدم که بازی سختی 
پیش روی ایران است، چرا که بازی تحت کنترل مراکش بود و تیم   ملی فوتبال ایران 
سعی در دفاع کردن مطلق داشت. تیم مراکش وقتی توپ را در اختیار داشتند حرکات 
زیادی انجام می دادند تا توپ را به زمین ما بیاورند و وقتی توپ را از دست می دادند برای 
باز پس گرفتن توپ بازیکنان ما را تحت فشار قرار می دادند و به همین دلیل فشارهای 
زیادی روی بازیکنان ما وارد شد. هدف آن ها این بود که سریع به تیم   ملی گل بزنند 
که خوشبختانه با هوشیاری بازیکنان ایران و یک مقدار هم کم دقتی مهاجمان حریف 
و عملکرد خوب دروازه بان ما گلی دریافت نکردیم. هر چه که از بازی گذشت تیم   ملی 
فوتبال ایران شرایط بهتری پیدا کرد و به بازی برگشت و چندین خطر به وجود آورد 
و به خصوص یک ضد حمله که آزمون به دست آورد و نتوانست از آن فرصت استفاده 
کند. فکر می کنم بازی 6۵ به 3۵ درصد مالکیت توپ در اختیار تیم حریف بود، اما در 
نیمه دوم باید بپذیریم که بازی بسیار پر برخورد بود و اکثرا از شتاب می افتاد. این باعث 
شد که تیم   ملی فوتبال مراکش عصبی شود و با استرس زیاد بازی را دنبال کند. ایران 
هم بسیار خونسرد و هوشمندانه بازی را دنبال کرد و در نهایت توانستیم از فرصتی که به 
وجود آمد و یک ضربه ایستگاهی و اشتباه حریف این پیروزی بزرگ را به دست بیاوریم.
* به 20  دقیقه ابتدایی بازی اشاره کردید فکر می کنید دلیل این که ایران در 
آن 20  دقیقه به شدت تحت فشار قرار داشت و در ادامه  توانست روند بهتری 

را پیدا کند، چه بود؟
- البته در این باره مربیان تیم   ملی بهتر می توانند نظر بدهند، اما از نظر من شاید 
نداشتن بازی های تدارکاتی خیلی مهم باعث شده بود شروع بازی را با استرس آغاز 
کنیم. فکر می کنم اگر چند بازی با تیم های بزرگ انجام داده بودیم، شاید این استرس 
شروع بازی کم تر بود. دوم این که کارلوس کی روش می دانست که تیم   ملی فوتبال 
مراکش تیم قدرتمندی است و می تواند روی ما فشار سنگینی وارد کند. به همین 
خاطر فکر می کنم منطقی بود که کارمان را با دفاع شروع کنیم و بعد کم کم درون 
بازی خودمان را باز کنیم و روی ضد حملات فرصت ایجاد کنیم. تاکتیک خوبی اتخاذ 
شده بود و اگر حمله می کردیم قاعدتا فضای زیادی به حریف می دادیم و آن ها هم 
خطرناک بودند. بستن بازی و همین طور تجمع بازیکنان ما در مرکز زمین، باعث شده 
بود حریف از کناره ها به خصوص از جناح چپ ما فشار وارد کند و زمانی هم که توپ 
را ارسال می کردند به خاطر این که تعداد نفرات ما درون محوطه جریمه بیش تر بود 

نتوانستند خطری را به وجود بیاورند.
* نظرتان درباره ترکیبی  که از سوی کی روش انتخاب شده بود و همین طور 

تاکتیکی که از سوی این سرمربی اتخاذ شده بود، چیست؟
- جواب دادن به این سوال بسیار سخت است، چرا که مربی که درون تیم است 
از شرایط بدنی، جسمی و روحی بازیکنان بیش تر اطلاع دارد. من بازی را از طریق 
تلویزیون دیدم و  دقیقا نمی دانم که کدام بازیکن آماده تر بوده و کدام بازیکن آماده 
نبوده است و به همین خاطر نمی توانم درباره ترکیب تیم نظر قطعی بدهم اما مساله 
مهم این بود آقای کارلوس کی روش با انتخاب چهار بازیکن  که سردار آزمون به عنوان 
مهاجم نوک و پشت سر او کریم انصاری فرد و همین طور در سمت چپ وحید امیری 
و سمت راست علیرضا جهانبخش، تصورش این بود که وقتی تیم حمله می کند شش 
بازیکن در حالت دفاعی بمانند و چهار بازیکن به سمت دروازه  حریف برود تا اگر توپ 
را از دست دادیم با حضور آن شش بازیکن و برگشت این چهار بازیکن بتوانیم دوباره 
به حالت دفاعی خودمان بر گردیم. بازی که ایران انجام داد منطقی و هوشمندانه بود. 
طبیعتا باید قبول کنیم مقداری شانس هم در این پیروزی نقش داشت، چرا که در آن 
 دقیقه پایانی بازیکن حریف روی سامان قدوس مرتکب خطا شد و احسان حاج صفی با 
یک ارسال و در ادامه  اشتباه حریف دروازه  آن ها باز شد اما نباید این را فراموش کرد که 
تیم   ملی فوتبال ایران جنگنده و هوشمندانه بازی کرد و این که آن ها گل زدند چیزی 

از ارزش های بازیکنان ما کم نمی کنند.
* قبل از این دیدار شاگردان کارلوس کی روش در دیداری دوستانه پشت 
درهای بسته به مصاف لیتوانی رفتند خیلی ها انتقاد می کردند که چرا تیم   ملی 
در آخرین دیدار دوستانه اش باید در پشت درهای بسته برابر حریف بازی کند 
اما در این میان برخی هم با کی روش موافق بودند و می گفتند حریف شناختی 
از تیم   ملی نخواهد داشت، آیا شما فکر می کنید این که حریف شناختی از تیم  

 ملی فوتبال  ایران نداشت در کسب یک پیروزی به ما کمک کرد؟
- من هم اگر جای آقای کی روش بودم بازی آخرمان را بدون تماشاگر و پشت درهای 

بسته برگزار می کردم و دستم را برای حریف رو نمی کردم.
* ما دو بازی سخت پیش رو داریم باید به مصاف  اسپانیا و پرتغال برویم. 

ارزیابی شما از دو دیدار آینده  تیم   ملی فوتبال ایران چیست؟
- انسان باید واقع گرا باشد اما همه از پیروزی تیم   ملی ایران خوشحال می شویم. من 
در هامبورگ حضور دارم و وقتی ایران برابر مراکش به پیروزی رسید، ایرانیان زیادی 
در خیابان ها خوشحالی و احساس غرور می کردند. قاعدتا هر ایرانی از پیروزی تیم   ملی 
خوشحال می شود اما باید قبول کنیم که فوتبال پرتغال و  اسپانیا سال ها از ما جلوتر 
است. من نمی گویم ما مقابل  اسپانیا و پرتغال از پیش باخته هستیم،  بلکه می گویم باید 
با نهایت توان و نیرو در برابر این دو تیم بازی کنیم اما این که بخواهیم این دو تیم را 

شکست دهیم مساله ایده آلی می شود ولی کار خیلی سختی است.
* این که کی روش از تیم   ملی پرتغال شناخت دارد و روزی سرمربی این تیم 
بوده و با خیلی از بازیکنانش کار کرده می تواند در دیدار تیم   ملی ایران برابر 

پرتغال به کمکش بیاید؟
- قطعا آقای کی روش که پرتغالی هستند کاملا این تیم را می شناسند؛ هم از نظر 
فوتبالی و هم از نظر نفرات شناخت دارند. من مطمئن هستم ایشان انگیزه زیادی 
دارد مقابل تیم سابقش نتیجه  بگیرد. قطعا شناختی که از این تیم دارد هم می تواند 
به بازیکن تیم   ملی ایران کمک کند. البته در نظر داشته باشید شناخت مهم است اما 
ابزار هم بسیار اهمیت دارد. ما باید ابزار لازم را در اختیار داشته باشیم. من فکر می کنم 
مقابل دو تیم  اسپانیا و پرتغال هم با همین روشی که به مصاف مراکش رفتیم بازی 

خواهیم کرد.
* بعد از 20 سال دومین برد تیم   ملی ایران در تاریخ جام جهانی به دست 
آمد، شاید اگر دو بازی دیگر را هم ببازیم از نظر نتیجه  گیری آن قدرها هم بد 
نباشیم. فکر می کنید با توجه به شرایط حال حاضر آیا باید فدراسیون فوتبال 
به فکر تمدید قرارداد آقای کارلوس کی روش باشد یا از الان زود است که به 

این مسائل فکر کنیم؟
- واقعا می ترسم درباره بعضی از مسائل صحبت کنم، چرا که در ایران همیشه یا سفید 
است یا سیاه. یعنی اگر بیاییم و کی روش را بکوبیم مغرضانه است، اگر بخواهیم طرفداری 
کنیم می گویند نگاه هواداری داشته است یعنی نگاه میانه روی نداریم. در فوتبال کشور 
ما یک مساله ثابت شده است، زمانی که پرسپولیس مربی ایرانی داشت اکثر اوقات 
شرایط این تیم ناآرام بود. از زمانی که آقای برانکو آمده است شرایط این تیم آرام تر شد 
یا تیم استقلال زمانی که آقای منصوریان هدایتش را بر عهده داشت حواشی خیلی 
زیاد بود اما از زمانی که آقای شفر آمده اند شرایط ین تیم هم آرام تر شده است. من 
اعتقاد دارم برای بعضی از پست ها مثل تیم   ملی فوتبال ایران، پرسپولیس و همین طور 
استقلال شاید حضور یک مربی خارجی بهتر باشد، چرا که حداقل از نظر حاشیه ای این 
تیم ها آرام تر می شوند و باعث می شود بهتر عمل کنند. درباره آقای کارلوس کی روش 
باید بگویم عملکرد ایشان برای  بردن ایران به جام جهانی بدون شکست و همین طور 
9 بازی بدون گل خورده عملکرد خوبی بوده است اما مشکلات و حواشی که به وجود 

می آید میان کی روش و مربیان داخلی با برگزاری یک جلسه هماهنگی قابل حل است. 
شاید اگر پیش از این جلسه برگزار می شد سوء تفاهم ها کاملا بر طرف شده بود. قطعا 
مطمئن هستم که مربیان ایرانی دوست دارند تیم   ملی ایران نتیجه  بگیرد. شاید بهتر 
باشد بگویم حداقل 9۰ درصد مربیان می خواهند تیم   ملی فوتبال ایران  نتیجه  بگیرد. به 
همین خاطر همکاری کردن بین تیم   ملی و مربیان ایرانی باید بهتر می شد و اگر هم قرار 
است کی روش بماند باید این ارتباط بهتر شود. آقای کی روش باید کار خودش را انجام 
دهد، مدیریت هم باید کار خودش را انجام دهد. کی روش از کشوری آمده و سرمربی 
تیم هایی بوده که همه چیز منظم بوده است. در فوتبال ایران سال ها است مشکلات 
وجود دارد. در سال ۲۰۰6 بهترین بازی دوستانه ما مقابل بوسنی برگزار شد. فوتبال 
ما همیشه دچار بی نظمی و بی برنامگی است. در حال  حاضر هم  که مسائلی هم چون 
تحریم ها روی آن ناخواسته تاثیر گذاشته است.  به نظر من با توجه به این که آقای 
کارلوس کی روش چندین سال است در فوتبال ایران کار می کند و جام ملت های آسیا 

نیز نزدیک است شاید باقی  ماندن او به نفع فوتبال ایران باشد.
* پیش از شروع جام جهانی زمانی که فهرست 23 نفره تیم   ملی فوتبال 
ایران اعلام شد، انتقادات زیادی به این فهرست وارد شد. برخی می گفتند 
چرا سید جلال حسینی و وریا غفوری به تیم   ملی دعوت نشدند و در این 
میان حتی نمایندگان مجلس شورای اسلامی طی نامه ای به وزارت ورزش 
و جوانان  خواستار ورود این وزارتخانه به مساله شدند. نظر شما درباره این 

حواشی چیست؟
- مسوولیت یک تیم همیشه با مربی است. در تیم   ملی فوتبال آلمان هم سانه خط 
خورد که در آلمان هم همین مساله سر و صدای زیادی به پا کرد و یا وانگر را خط 
زدند و به جای او، کلوزه را به جام جهانی بردند. همیشه برای این که بازیکنی خط 
می خورد مخالف و موافقان زیادی وجود دارد. به خصوص وقتی این بازیکنان از تیم های 
بزرگ وارد تیم   ملی شوند، چرا که هواداران و تماشاگران بیش تری دارند و فشار بیش تر 
می شود. شاید اگر بازیکنانی بودند که در تیم های معروف بازی نمی کردند کسی 
واکنشی از خود نشان نمی داد اما این را در نظر بگیرید عربستان در دیدار برابر روسیه 
پنج گل خورد. من مطمئن هستم کی روش هم از این که تیمش پنج گل بخورد ترس 
داشت اما این که آیا بازیکنانی که خط خورده اند درست بوده یا خیر این را باید منتظر 

باشیم تا پایان جام جهانی و نتایج مشخص شود و بعد از آن می توان قضاوت کرد.
* ایران برابر مراکش پیروز شد، چقدر از این پیروزی سهم حضور کارلوس 

کی روش روی نیمکت تیم   ملی فوتبال بوده است؟
- این که بخواهیم سهمی برای شخصی در نظر بگیریم درست نیست. انگار بخواهیم 
فرمولی را تعیین کنیم و اعداد بدهیم و سهم مشخص کنیم. نظر من این است که وقتی 
تیمی نتیجه  می گیرد همه در آن پیروزی سهیم هستند. وقتی هم تیم نتیجه  می گیرد 
همه می گویند که کارهای مربی درست بوده است و وقتی تیم نتیجه  نمی گیرد همه 
می گویند که کارهای این مربی اشتباه بوده است. نظر من این است که وقتی تیمی 
پیروز می شود دلیل بر این نیست که همه چیز درست بوده و از طرفی دیگر تیمی 
نتیجه  نمی گیرد، نمی توانیم بگوییم همه چیز اشتباه بوده است.  آقای کی روش که 
تجربه بین المللی دارد می تواند استرسش را کنترل کند و کنار زمین و همین طور 
بین دو نیمه با بازیکنانش بهتر صحبت کند، قاعدتا او با مربیانی که کم تجربه هستند 
خیلی متفاوت است. اگر دقت کنید مربیانی که در جام جهانی حضور دارند، اکثرا مسن 
هستند. جام جهانی مثل لیگ نیست که تیم ها جوانگرایی کنند و اکثرا از مربیان با 
تجربه استفاده می کنند. کارلوس کی روش هم که چندین سال در تیم   ملی بوده قطعا 
می تواند کمک کند. مثل مربی اروگوئه که در چهار، پنج دوره در جام جهانی حضور 
داشت  و حتی نمی توانست راه برود اما می توانست از تجربیاتش استفاده کند. به نظر 
من کی روش، کادر فنی، بازیکنان و حتی کادر پزشکی و فیزیوتراپ در این پیروزی 
سهم داشتند. باید از مردم تشکر کرد که به ورزشگاه رفتند و تیم   ملی را تشویق کردند. 
من حتی ایرانی می شناختم که از آمریکا به آلمان آمد و از این جا فقط در روز بازی به 
روسیه رفت و برگشت. من می گویم نقش تماشاگران نباید در این پیروزی گم شود. در 
مقابل مراکش، تیم   ملی ایران پیروز شد و وقتی ایران پیروز می شود تماشاگران، مربیان 

و تیم پیروز می شوند.
* در پایان صحبتی دارید؟

- این پیروزی ارزش داشت، چرا که شرایط اقتصادی در ایران خوب نیست و طی 
مدت اخیر دائما خبرهای بد شنیده ایم. زلزله آمده و هر روز یک خبر بد به گوش ما 
رسیده است. این پیروزی در روحیه مردم ایران تاثیر زیادی داشت. این قدرت فوتبال 
را نشان می دهد. گاهی انتقاد می کنند چرا این قدر باید هزینه صرف فوتبال شود اما 
بببنید بعد کار چقدر است که رییس جمهور می نشیند و بازی را تماشا می کند و پیام 
می دهد. پس از پیروزی تیم   ملی ایران مقابل مراکش من بیش تر از دوستان آلمانی ام 
پیام تبریک دریافت کردم. چقدر این برد تاثیر داشت که به من این قدر تبریک گفتند. 

امیدوارم مردم ایران لذت ببرند و به بازی بازیکنان ایران افتخار کنند.

دوشنبه -28 خرداد ماه 1397-    سال بیست  و یکم -   شماره 4580

 تیم ملی فوتبال ایران در نخستین دیدار خود در جام جهانی 
روسیه موفق شد تیم ملی مراکش را شکست دهد تا در عین ناباوری 

در صدر جدول گروه مرگ قرار داشته باشد. 
ملی پوشان کشورمان موفق شدند بر خلاف همه ادوار گذشته جام 
جهانی را با پیروزی آغاز کنند تا در گروهی که کشورهای پرتغال، 
اسپانیا و مراکش حضور دارند در پایان اولین روز بازی ها در صدر 
جدول قرار بگیرند. در این بازی ملی پوشان ما به جز ۲۰ دقیقه 
ابتدای بازی که تحت تاثیر جو جام جهانی قرار داشتند و در آن 
دقایق حرفی برای گفتن نداشتند، در سایر دقایق بازی پا به پای 
حریف خود دویدند و موقعیتهایی هم خلق کردند. در نهایت نیز این 
دیدار با گل به خودی بازیکن تیم مراکش در دقیقه 9۵ به سود تیم 
ملی کشورمان به پایان رسید. در این مطلب عملکرد ملی پوشان 
کشورمان را به لحاظ آماری مورد بررسی قرار می دهیم تا بهترین 

های این بازی را شناسایی کنیم.
* هر 10 دقیقه یک شوت

در جریان این بازی تیم ملی کشورمان 9 بار اقدام به شوتزنی به 
سمت دروازه حریف خود کرد که این 9 شوت توسط 6 بازیکن زده 
شد. احسان حاج صفی، سردار آزمون و علیرضا جهانبخش هر کدام 
۲ بار به سمت دروازه مراکش شوتزنی کردند و کریم انصاریفرد، روزبه 
چشمی و امید ابرهیمی هم هر کدام یکبار شوتزنی در این بازی را 
انجام دادند تا در این بازی به طور متوسط تیم ملی کشورمان در هر 

1۰ دقیقه یک شوت به سمت دروازه مراکش زده باشد.
از جمع 9 شوتی که ملی پوشان کشورمان در این بازی زدند، 
تنها دو شوت داخل چارچوب داشتیم که زننده این دو شوت داخل 
چارچوب امید ابراهیمی و علیرضا جهانبخش بودند. این در حالی 
است که مراکشی ها در این بازی 13 بار به سمت دروازه ایران 
اقدام به زدن شوت کردند که 3 شوت از این 13 شوت در چارچوب 

قرار داشت.

* شجاعی دریبل زن ترین بازیکن 
مسعود شجاعی  با 3 دریبل موفق دریبل زن ترین بازیکن ما در این 
بازی بود. پس از وی جهانبخش با ۲ دریبل در جای بعدی قرار دارد 
و مهدی طارمی بعلاوه وحید امیری هر کدام با تنها یک دریبل موفق 
دیگر نفراتی بودند که در این بازی دریبل زنی را تجربه کردند. این در 
حالی است که امین حاریث هافبک با 6 دریبل موفق دریبل زن ترین 
بازیکن این میدان بود. لیونل مسی فوق ستاره تیم ملی آرژانتین هم 
با 1۰ دریبل موفق در دیدار مقابل ایسلند دریبل زن ترین بازیکن 

جام تا به اینجای کار بوده است.

* نمره 20 برای ابراهیمی در پاس صحیح
هافبک میانی تیم ملی کشورمان که یکی از بهترین بازی های 
خود را مقابل مراکش انجام داد و با مصدومیت مواجه شد با ۲۰ 
پاس صحیح بهترین پاسور تیم ایران در این بازی بود و پس از وی 
نیز مرتضی پور علی گنجی با 1۲ پاس نفر دوم بود. این در حالی 
است که مهدی بن عطیه مدافع باتجربه تیم مراکش در این بازی 
7۵ بار پاس سالم در اختیار همبازیانش قرار داد تا بهترین پاسور در 
این بازی باشد. خاویر ماسکرانو هافبک تیم ملی آرژانتین با 133 

پاس سالم بهترین پاسور جام تا پایان روز سوم این مسابقات است.

* بیشترین دفع توپ برای پورعلی گنجی و رضاییان 
ایران به شدت تحت فشار  این بازی خط دفاعی تیم ملی  در 
هافبکها و مهاجمان حریف بودند و بازیکنان خط دفاعی ما بارها 
ناچار به دفع توپ شدند. مرتضی پور علی گنجی و رامین رضاییان 
هر کدام با ۵ بار دفع توپ در این بازی حرف اول را در بین بازیکنان 

خط دفاعی ما زدند.
* موفقیت سردار در دوئل ها

ملی پوشان کشورمان در این بازی بارها و بارها وارد دوئل های تک 
به تک شدند. یکی از درگیر ترین بازیکنان تیم ملی در این بازی 
سردار آزمون بود که بیشترین دوئل را با بازیکنان مراکش داشت. 
سردار از 19 باری که با بازیکنان مراکش وارد دوئل شد 11 بار برنده 
بیرون آمد تا موفق ترین بازیکن ما در این درگیری ها باشد. علیرضا 
جهانبخش با ۸ و مسعود شجاعی با 7 دوئل موفق دیگر بازیکنان 
خوب ما در این آیتم هستند. همین 3 بازیکن بیشترین تعداد تکل را 
هم در این بازی داشتند. جهانبخش با ۴ و سردار و شجاعی نیز هر 
کدام با 3 تکل بیشترین سهم را در این آیتم در بین بازیکنان داشتند. 
این نشان می دهد که بازیکنان خط جلو و بازیکنان فانتزی ما تا چه 
میزان در درگیری ها شرکت داشته و چه نقش مهمی در استحکام 

ساختار دفاعی تیم ملی ایران دارند.
* پر خطاترین بازیکنان

ملی پوشان کشورمان در جریان این بازی 1۴ بار مرتکب خطا 
شدند که در این میان وحید امیری و مسعود شجاعی هر کدام با 
3 خطا بیشترین سهم را در بین بازیکنان داشتند. رامین رضاییان، 
سامان قدوس و علیرضا جهانبخش هر کدام ۲ بار  و مهدی طارمی 
و کریم انصاریفرد هر کدام یک بار در  این بازی مرتکب خطا شدند. 
پر خطاترین بازیکن این میدان حکیم زباش هافبک تیم مراکش 
بود که در جریان بازی ۵ بار مرتکب خطا بر روی بازیکنان تیم ملی 

ایران شد. 

 بهترین های ایران مقابل مراکش؛ 

ابراهیمیپاسوروسردارجنگندهترین

 سرپرست باشگاه تراکتورسازی: 

توشاکقطعابهایرانمیآید
 سرپرست باشگاه تراکتورسازی می گوید زمان سفر جان توشاک به ایران هنوز دقیقا مشخص نیست ولی این مربی قطعا در تراکتورسازی 

حضور خواهد یافت.
عباس الیاسی درباره زمان سفر جان توشاک سرمربی جدید تراکتورسازی به ایران، گفت: تاریخ دقیق سرش را نمی دانم. تمرینات ما روز 

بیست و نهم شروع می شود و توشاک حداکثر یک هفته دیگر به ایران می آید.
وی تصریح کرد: توشاک با ما قرارداد دارد و قطعا به ایران می آید. کارهای حضور وی در ایران به خاطر صدور ویزا طول کشیده است. با 
این مربی در ارتباط هستیم و نگرانی بابت حضورش در تراکتور نداریم. سرپرست تراکتورسازی در خصوص جذب بازیکنان خارجی تصریح 
کرد: ما قطعا چهار بازیکن خارجی با نظر توشاک می گیریم. ضمن اینکه دو سهمیه لیگ برتری هم باقی مانده است. الیاسی در پاسخ به این 
سئوال که آیا جان توشاک در جریان خریدهای داخلی قرار دارد و با نظر او این خریدها صورت می گیرد؟ گفت: بازیکنان داخلی اسکلت کار 
هستند. تیم ما خالی شده بود و تا جایی که امکان داشت آقای مهاجری جای جداشده ها را پرد کرد. مهاجری خودش سالها در لیگ برتر 

بوده و بازیکنان با نظر وی و با خرد جمعی جذب شدند که سبک فوتبالشان به تراکتورسازی بخورد.
وی درباره شایعات مربوط به جذب ساموئل اتوئو گفت: اتوئو برای حضور در برنامه ۲۰1۸ و با دعوت عادل فردوسی پور به ایران آمده بود 

و ارتباطی به تراکتورسازی نداشت. ما دنبال بازیکنان جوان و با انگیزه هستیم نه بازیکنان سن و سال دار. مذاکره ای هم با اتوئو نداشتیم.
سرپرست تراکتورسازی در خصوص چالش باشگاه با مهدی کیانی و حضور این بازیکن در سپاهان خاطرنشان کرد: به هر حال فوتبال حرفه 
ای همین است. برای کیانی آرزوی موفقیت دارم. چالشی بین طرفین وجود نداشت. ما اول از همه با کیانی صحبت کردیم ولی خودش 
تصمیم گرفت از تراکتورسازی برود. وی درباره حضور دو کاپیتان تراکتورسازی در سپاهان و ناراحتی تبریزی ها از امیر قلعه نویی سرمربی 
سپاهان تاکید کرد: جای هیچ گلایه و انتقادی از سپاهان و قلعه نویی نیست. بهر حال باید در تیم وحدت و یکدستی باشد. تیم ما تیم با 

انگیزه ها است. همانطور که گفتم کیانی خودش تصمیم گرفت از تراکتورسازی برود. ما اول از همه با او صحبت کردیم.
الیاسی در پاسخ به این سئوال که آیا از بازیکنان تیم ملی کسی در لیست خرید تراکتورسازی قرار دارد؟ اظهار کرد: بله ولی به ما گفته 
اند که بعد از جام جهانی مذاکره می کنیم. وی درباره وضعیت سربازان تراکتورسازی برای فصل آینده تاکید کرد: فقط ۵ سرباز را در تیم 

حفظ می کنیم.
سرپرست تراکتورسازی در پایان گفت: امیدوارم تمام اعضای باشگاه، کادر فنی، بازیکنان و تماشاگران یکدل شویم تا به موفقیت برسیم. ما 
دنبال ایجاد یک ساختار هستیم و برنامه سه ساله داریم. انتخاب سرمربی قوی و با رزومه اولین گام بود. دیگر ابزارهای موفقیت را هم فراهم 

می کنیم و آماده یک سال خوب می شویم.

برای رسیدن به این جایگاه برخی از مواقع جای خواب نداشتم 

بیرانوند:اخراجلوپتگیتاثیریبهعملکرداسپانیاندارد
دروازه بان تیم ملی ایران و عضو باشگاه پرسپولیس در مصاحبه با روزنامه اسپانیایی گفت:بازی اول برای ما حیاتی بود و باید در این بازی 
پیروز می شدیم. دوست دارم این برد بزرگ را به تمام مردم کشورم تبریک بگویم. به گزارش روزنامه مارکا اسپانیا، علیرضا بیرانوند، دوازه 
بان تیم ملی ایران به اهمیت بازی ایران با اسپانیا پرداخت و تاکید کرد که مواجه شدن با تیمی مانند آهن کار آسانی نیست. بیرانوند یکی از 

قهرمانان ایران در برد مراکش بود. او تاثیر اخراج لوپتگی دو روز مانده به آغاز جام جهانی کم دانست. مصاحبه او به شرح زیر است:
* بعد از برد تاریخی مقابل مراکش چه احساسی دارید؟

بازی اول برای ما حیاتی بودو باید در این بازی پیروز می شدیم. دوست دارم این برد بزرگ را به تمام مردم کشورم تبریک بگویم. نتیجه 
بازی خیلی مهم بود. ما باید این روند را ادامه دهیم و خودمان را برای بازی های پیش رو آماده کنیم.

*بازی با اسپانیا را چگونه ارزیابی می کنید؟
اکنون زمانی برای جشن و خوشحال از برد مراکش را نداریم. ما الان تمام تمرکز خودمان روی بازی با اسپانیا است. همه می دانند که اسپانیا 
یکی از بهترین تیم های تاریخ فوتبال است. اما آنچه را که می توانیم به شما بگویم این است که اسپانیا مقابل ما به آسانی بازی نخواهد کرد. 

ما در این بازی خواهیم جنگید و تا ثانیه های آخر بازی تمرکز خودمان از دست نخواهیم داد.
* نظرت درباره وضعیت اسپانیا پس از اخراج لوپتگی و آمدن هیرو چیست؟

اسپانیا تیم خوبی است. حتی اگر این تیم سرمربی خود را قبل از یک ساعت مانده به بازی هم اخراج می کرد با مشکلات بزرگی مواجه 
نمی شد. می تواند کاپیتان یا یکی از بازیکنان باتجربه اسپانیا را هدایت کند چون آنها بازیکنان عالی ای دارند. ولی ما نمی خواهیم بیشتر از 
این به این موضوع متمرکز شویم. ما فقط می خواهیم در بازی این دیدار به بازی خودمان تمرکز کنیم. ما باید با آمادگی بیشتری نسبت به 

بازی مراکش در دیدار با اسپانیا داشته باشیم.
* نظرت درباره شانس صعودتان به مرحله بعد چیست؟

از زمان قرعه کشی تا به امروز می دانستیم که در سخت ترین گروه جام جهانی قرار گرفتیم. ما در گروه خودمان قهرمان سابق دنیا، قهرمان 
کنونی اروپا و یکی از بهترین تیم های قاره آفریقا را داشتیم. اما ما می خواهیم چیز بزرگی را انجام دهیم. شگفتی سازی خواهیم کرد و از 

این گروه سخت و پیچیده به مرحله بعد صعود خواهیم کرد.
* چه اثری این برد به روحیه شما گذاشت؟

این دومین برد ما در جام جهانی است که شیرینی برد را در این تورنمنت چشیدیم. می دانیم این اتفاق ویژه ای است. ما باید خودمان را 
برای بازی های پیش رو آماده کنیم ولی مهمترین چیز این است که موفقیت شدیم کشورمان را خوشحال کنیم.

صحنه ای که از دید عکاس ها دور ماند 

نیمکتایرانومراکشدرآستانهزدوخورد!

سرمربی ایران برای شکست دادن مراکش در اولین بازی جام جهانی روز پراسترس 
و پرحاشیه ای را تجربه کرد، از اولتمیاتوم داور چهارم روس گرفته تا دعوا با دستیار 

فرانسوی رنار که از چشم ها دور ماند.
کارلوس کی روش از آن دست مربیانی است که در کنار خط طولی برای تحریک 
شاگردانش استاد برتری در جنگ های روانی محسوب می شود. مردی که سال های 
سال در عرصه مربیگری در باشگاه های سرشناس همین طور تیم های ملی نشان 
داده راه هدایت تیم و برتری در جنگ های روانی را بلد است این بار در جدال با 
مراکش هم این حربه را به کار برد تا درگیری لفظی او با دستیار فرانسوی هروه رنار 

به سوژه ای جنجالی برای رسانه های معتبر دنیا تبدیل شود.
در حالی که بیش از چهار روز از اتفاقات رخ داده در بازی ایران و مراکش در 
ورزشگاه کریستوفسکی سن پترزبورگ گذشته سایت lesiteinfo با انتشار ویدئویی 
کمتر دیده شده از حاشیه بزرگ این جدال در دقیقه 6۵ بازی به پشت پرده 
درگیری لفظی شدید نیمکت نشینان دو تیم پرداخت، جایی که کی روش و پاتریس 
بومل دستیار اول سرمربی فرانسوی مراکش با هم درگیر شدند و این صحنه ها از 

دید عکاسان دور ماند.
به نوشته این سایت و طبق فیلمی که منتشر شده است کارلوس کی روش وقتی 
در دقیقه 6۵ بازی اعتراض شدید دستیار رنار به داور بازی برای دادن اخطار به 
بازیکن ایران را دید طاقت نیاورد و به شدت نسبت به دخالت های مربی مراکش 
اعتراض کرد که همین موضوع به درگیری شدید نیمکت نشینان دو تیم تبدیل شد 

آن هم مقابل دیدگان رنارد که سعی در آرام کردن هر دو طرف داشت.
نکته جالب این که در بحبوحه درگیری های لفظی شدید کی روش و مربی 
فرانسوی نیمکت مراکش سرمربی ایران و رنار بدون در نظرگرفتن شرایط با یکدیگر 
دست می دهند تا موضوع خیلی خوب ختم به خیر شود. صحنه درگیری نیمکت 
نشینان دو تیم در کمال تعجب بعد از بازی تحت الشعاع برد شیرین ایران با گل 
به خودی بازیکن تعویضی مراکش قرار گرفت اما از آن جا که تمام حواشی جام 
جهانی از سوی رسانه ها و سایت های معتبر رصد می شود این بار نوبت به سایت 
lesiteinfo رسید تا با انتشار فیلم این درگیری ها مدعی شود کی روش یک بار 
دیگر از توانایی های خود برای برهم زدن تمرکز نیمکت نشینان حریف نهایت بهره 

را برده است.

کولاکوویچ: 

ازشانسمانبرایشکستصربستان
استفادهنکردیم

 سرمربی تیم ملی والیبال ایران با تاکید بر سختی دیدار برابر صربستان گفت: 
از این ناراحتم که بازیکنان که شانس پیروزی برابر این تیم را داشتند اما از آن 

استفاده نکردند. 
ایگور کولاکوویچ بعد از شکست 3 بر ۲ تیم ملی والیبال برابر صربستان گفت: 
بازی خیلی سختی داشتیم و با تمام وجود بازی را آغاز کردیم و در دو ست اول 
خوب بودیم. در ست دوم تا امتیازات پایانی خوب پیش رفتیم اما آتاناسویچ به خط 
سرویس رفت. ست سوم نیز خوب بودیم و امتیاز به امتیاز پیش رفتیم و دو تیم 
رقابت نزدیکی داشتند. وی ادامه داد: اتفاق بد برای ما مصدومیت مرتضی شریفی 
بود. میرزاجانپور در زمین به عنوان جانشین عملکرد خوبی داشت اما از اتفاقی که 
برای شریفی رخ داد ناراحت هستم. او بازیکن جوانی است که به خوبی جایگاه خود 
را در تیم شناخته است. سرمربی تیم ملی والیبال یادآور شد: ست چهارم باز هم به 
بازی برگشتیم اما در شروع ست پنجم صربستان از ما پیش افتاد. ست پنجم چند 
امتیاز عقب بودیم و در نهایت بازی را باختیم اما من از چیزی که ناراحت هستم این 
است که شانس کسب برد در این بازی را داشتیم و می توانستیم برنده زمین را ترک 
کنیم. کولاکوویچ در پایان با اشاره به تاثیر مصدومیت های ملی پوشان ایران خاطر 
نشان کرد: صربستان با تیم کامل خود در اینجا حضور دارد اما چند مصدوم داشتیم. 
غفور از ناحیه زانو و کمر مصدوم است و قائمی نیز نمی توانست کامل ما را همراهی 

کند و شریفی نیز مصدوم شد و این مصدومیت ها کار ما را سخت کرده است. 

کی روش: 

مقابلمراکشدر»فرگیتایم«پیروزشدیم
 سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گل دیرهنگام به تیم مراکش را به گل های 
دیرهنگام منچستریونایتد در زمان سرمربیگری الکس فرگوسن تشبیه و این برد 

را به وی تقدیم کرد.
تیم ملی فوتبال ایران روز جمعه موفق شد در اولین دیدار خود در جام جهانی در 
دقیقه 9۵ مقابل مراکش به برد شیرین برسد و صدرنشین گروه دوم این جام شود.

روزنامه دیلی میل انگلیس با اشاره به این برد ایران، نقل قولی را از کارلوس 
کی روش در ارتباط با این مسابقه و شباهتش با بردهای منچستریونایتد در زمان 
سرمربیگری فرگوسن منتشر کرده است. این روزنامه با عنوان »کی روش بعد از 
برد دیرهنگام ایران مقابل مراکش احترامش به فرگوسن را به جا می آورد« به نقل 
از سرمربی ایران نوشت: »این برد شبیه به فرگی تایم و برای فرگوسن بود«. فرگی 
تایم به دورانی از منچستریونایتد بازمی گردد که این تیم با هدایت فرگوسن گلهای 
دیرهنگامی می زد و به پیروزی می رسید. دیلی میل ادامه داده است: »ایران با 
هدایت کی روش در دقیقه 9۵ بازی با مراکش در اولین دیدار خود در جام جهانی 
روسیه با یک گل به خودی موفق شد به پیروزی برسد؛ در آخرین دقیقه وقتهای 
تلف شده تا در تاریخ حضورش در جام های جهانی در اولین مسابقه صاحب برد 
شود. مربی سابق منچستریونایتد احترامش به الکس فرگوسن را بعد از این برد به 
جا می آورد که در حال ریکاوری بعد از عمل جراحی در ماه می است.« این روزنامه 
به نقل از کی روش آورده است: »بعد از بیماری فرگوسن هنوز موفق نشده ام او را 
ببینم. فرگوسن به اندازه کافی قوی هست. اگر شانس داشته باشم به زودی برای 

دیدن و در آغوش گرفتن فرگوسن می روم. او مرد و رفیق بزرگی است.«

آخرین رقیب پرسپولیس هم بی خیال شد 

سروشرفیعیسرخپوشمیشود؟
در آستانه آغاز تمرینات تیم فوتبال پرسپولیس سروش رفیعی ستاره ۲فصل 

گذشته سرخپوشان ممکن است در نیم فصل دوم پیراهن این تیم را برتن کند.
امیر قلعه نویی سرمربی سپاهان در نشست مطبوعاتی معارفه خود در این باشگاه 
اصفهانی اعلام کرد با وجود مذاکراتی که با این بازیکن داشته است اما پرونده جذب 
سروش در سپاهان بسته شده و به نظر می رسد آنها قصد دارند با یک پلی میکر 

خارجی برای حضور در سپاهان به توافق برسند.
امیر قلعه نویی که نام سروش رفیعی را در فهرست خود قرار داده بود و همچنین 
نیم نگاهی به محسن مسلمان داشت باتوجه به طول کشیدن مذاکرات و عدم 
پاسخ مشخص از سروش تصمیم جدیدی گرفته و این بدان معناست که اگر رفیعی 
بخواهد فوتبال خود را در تیمی در ایران ادامه دهد احتمالا به پرسپولیس خواهد 
پیوست مگر آنکه تیم های قطری همچنان این بازیکن را در لیگ ستارگان حفظ 
کنند که البته این اتفاق هم باتوجه به افزایش خیره کننده قیمت ارز دور از ذهن 
نیست چراکه حالا یک قرارداد متوسط خارجی هم مبلغی غیرقابل رقابت را برای 

باشگاه های ایرانی خواهد ساخت.
البته رفیعی با برانکو مذاکرات اولیه را انجام داده و همچنین این دو در جلسه ای 
نیز حضورا در مورد فصل آینده به مذاکره خواهند پرداخت اما مشخص نیست 
که پرسپولیس توان لازم را برای جذب این فوق ستاره تکنیکی داشته باشد. البته 
سرخپوشان یک مانع دیگر هم دارند و آن بسته بودن پنجره نقل و انتقالات و هدر 
شدن یک نیم فصل است. رفیعی که دوست دارد در جام ملت های آسیا در جمع 
نفرات نهایی تیم ملی باشد حتما باید در نیم فصل اول در یک تیم خوب به میدان 
برود. در حال حاضر در لیگ ایران تیم های نساجی و فولاد و البته یک یا دو تیم 
تهرانی آمادگی کاملی برای حضور رفیعی در جمع خود را در نیم فصل دارند.در 
نهایت سرنوشت رفیعی در هفته پیش رو مشخص خواهد شد و پرسپولیس که 

به جذب او اصرار دارد تلاش بیشتری برای راضی کردن این بازیکن خواهد کرد.



5 علمیوسلامت
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همه چیز درباره عفونت های مجاری ادراری

خوندرادرارنشانهچیست؟
یک متخصص طب اورژانس با اشاره به برخی علل بروز سنگ کلیه، عفونت 
مجاری ادراری و وجود خون در ادرار، راهکارهایی را برای پیشگیری از ابتلا به 
این بیماری ها تشریح کرد.  دکتر غلامرضا معصومی با بیان اینکه سنگ در کلیه 
به دنبال ته نشین شدن نمک های اسیدی و معدنی ایجاد می شود، گفت: حرکت 
سنگ بسیار دردناک است، اما معمولا آسیبی به کلیه ها و مجاری ادراری وارد 
نمی کند. سابقه فامیلی، سن بالای ۴۰ سال، مذکر بودن، کاهش مایعات بدن، 
رژیم پر پروتئین و قند و سدیم، وزن بالا، بیماری های گوارشی و جراحی و بعضی 
بیماری ها باعث افزایش تشکیل سنگ های کلیوی می شوند. وی افزود: علائمی 
چون درد بسیار شدید پشت و زیر دنده ها، کشیده شدن درد به زیر شکم، کشاله 
ران و بیضه ها، درد در حین ادرار کردن، ادرار صورتی، قرمز و قهوه ای، تیره و بدبو 
بودن ادرار، تهوع و استفراغ، احساس دائمی ادرار و دفع بیش از حد ادرار و تب 
و لرز همزمان با عفونت در افراد مبتلا به سنگ های کلیوی مشاهده می شود. 
دردهای ناشی از سنگ های کلیوی اغلب موجی و کم و زیاد شونده هستند. باید 
توجه کرد که در صورت تشدید علائم و یا بروز علائمی چون درد بسیار شدید 
و غیرقابل تحمل که همراه با تهوع و استفراغ، تب و لرز، خون در ادرار و یا عدم 
دفع ادرار است، باید به پزشک مراجعه کرد. معصومی با بیان اینکه در اغلب 
مواقع درمان سنگ کلیه به مصرف مایعات، نوشیدن روزی بین دو تا سه لیتر 
آب، مصرف ضد دردها و داروها محدود می شود، گفت: برای پیشگیری از ابتلا به 
سنگ های کلیوی مصرف مایعات به صورت مکرر و در طول روز، مصرف موادی 
چون ریواس، چغندر، بامیه و ...و مصرف غذاهای با مواد پروتئینی و نمکی کم 
مانند حبوبات، مصرف مواد حاوی کلسیم توصیه می شود. البته باید در مصرف 

مکمل های دارای کلسیم احتیاط شود.
عفونت مجاری ادراری چیست؟

این متخصص طب اورژانس در ادامه به علل عفونت مجاری ادراری اشاره و 
اظهار کرد: عفونت در هر قسمت از دستگاه ادراری، از کلیه تا پیشاب راه را شامل 
می شود. احتمال ابتلا به عفونت های مجاری ادراری در  زنان، افرادی که  فعالیت 
جنسی زیادی دارند، افرادی که از وسایل جلوگیری از بارداری استفاده می کنند، 
بعد از قاعدگی، در افراد مبتلا به ناهنجاری های دستگاه ادراری، دارای انسداد 
در دستگاه ادراری، ایمنی پایین و استفاده از سوند ادراری بیشتر است. مصرف 
زیاد آب و مایعات )نه مایعاتی که باعث تحریک مثانه میشود( در درمان عفونت 
مجاری ادراری کمک کننده خواهد بود. معصومی ادامه داد: عفونتهای مجاری 
ادراری با علائمی چون احساس دفع ادرار دائمی و شدید، سوزش در حین ادرار 
کردن، دفع مکرر و کم حجم ادرار، تیرگی ادرار و وجود خون در آن، بوی بسیار 
تند و زننده ادرار، درد لگن در زنان و درد رکتوم و مقعد در مردان همراه است. 
البته در عفونت های کلیوی، تب و لرز ، کمر درد، تهوع و استفراغ نیز مشاهده 
می شود. برای پیشگیری از ابتلا به عفونت های مجاری ادراری  مواردی چون، 
مصرف زیاد مایعات بخصوص آب، شستشوی ناحیه تناسلی بانوان از جلو به عقب، 
ادرار کردن بعد از تماس جنسی و پرهیز از مصرف اسپری و دئودورانت های زنانه 

که باعث تحریک پیشاب راه می شود، پیشنهاد می شود.
وجود خون در  ادرار 

وی درباره وجود خون در ادرار که گاهی اوقات در افراد دیده می شود، نیز 
گفت: علی رغم ترس عمومی که در خصوص  وجود خون در ادرار وجود دارد، در 
بسیاری از موارد این موضوع مشکل خاصی نیست و خود به خود بهبود می یابد. 
ورزش سنگین و بعضی از داروها می توانند از علل بروز این ضایعه باشند، اما با 
توجه به اینکه علل مهم دیگری نیز ممکن است وجود داشته باشد، قطعا ویزیت 
پزشک و بررسی های بیشتر لازم است. رنگ قرمز یا صورتی ادرار نشان دهنده 
وجود خون در ادرار است که می تواند به دلیل عفونت کلیه و مجاری ادراری، 
سنگ کلیه و مثانه، پروستات بزرگ شده، بیماری های کلیوی، آسیب کلیوی، 
بیماریهای مادرزادی و سرطان نیز باشد. معصومی همچنین گفت: اصولا درمان 
مستقیمی برای وجود خون در ادرار یا هماچوری وجود ندارد و درمان بیماری 
زمینه ای که مسبب آن بوده مد نظر قرار میگیرد. درنتیجه اگر بیماری خاصی 
پیدا نشود، عملا  به درمان خاصی نیاز نیست. پیشگیری از بیماریهای زمینهای 

مانند عفونت، سنگ و سرطان عملا از بروز این بیماری جلوگیری خواهد کرد.

فوق تخصص درد مطرح کرد

چگونهدیسککمربدونجراحیدرمانمیشود؟
فوق تخصص درد با اشاره به اینکه درمان دیسک کمر با ازُن درمانی روش بسیار 
مناسبی است، گفت: در استفاده از این روش خطر عفونت وجود ندارد و بیمار 

بدون نیاز به بی هوشی و بستری شدن ترخیص می شود.
به بی هوشی  نیاز  با درمان دیسک کمر بدون  ارتباط  مجید حیدریان در 
اظهارداشت: یکی از راهکارهایی که برای درمان دیسک ها خصوصا دیسک کمر 
به بیماران پسشنهاد می شود، ازون درمانی دیسک کمر است. عضو انجمن درد 
گفت: در بیماران مبتلا به دیسک کمر ازُن درمانی یکی از راهکارهای درمان 
غیرجراحی این مشکل است. حیدریان اضافه کرد:  ازُن شکلی از اکسیژن است 
که طی فرایندی توسط دستگاهی که یک ورودی اکسیژن دارد، از آن گرفته می 
شود. فوق تخصص درد گفت: ازُن درمانی در طی 1۰ سال گدشته در مقوله های 
مختلف غیر از درمان مبتلایان به دیسک کمر، مانند مبتلایان به بیماری های 
گوارشی به کار گرفته شده است. وی با اشاره به اینکه ازُن درمانی در طیف 
گسترده ای از درمان ها کاربرد دارد گفت: جایگاه استفاده از این روش در پزشکی 
تثبیت شده است. حیدریان افزود: دیسک هایی که دچار بیرون زدگی و فتق 
می شوند، بدون نیاز به برش پوستی و بی هوشی، در اتاق عمل کلینیک درد، 
انجام این روش امکان پذیر است. وی گفت: پس از بی حسی موضعی پوست، 
در حالتی که بیمار بر روی شکم خوابیده، یک سوزن ظریف وارد دیسک می 
شود و حجم مشخصی با غلظت مشخصی ازُن داخل دیسک تزریق می شود. این 
فوق تخصص درد بیان داشت: پس از آن دیسک از داخل شروع به جمع شدن 
می کند. تاثیر ازون روی قسمت ژلاتینی داخل دیسک باعث می شود، دیسک 
به آرامی از داخل جمع شود و یک فشار منفی ایجاد می شود که لبه دیسک را 
به داخل می کشد. در این حالت فتق دیسک )بیرون زدگی( با این روش جمع 
می شود. وی با تاکید بر اینکه در 7۰ درصد دیسک های بیرون زده ، این روش 
درمانی کاربرد دارد گفت: ازُن درمانی،روش بسیار بی خطری است. زیرا نیازی به 
برش پوست و بازشدن محل عمل ندارد. همچنین نیازی به بستری شدن نیست. 
حیدریان در خصوص مزایای استفاده از این روش برای درمان دیسک کمر گفت: 
در این روش خطر عفونت وجود ندارد و جایگزین بسیار مناسبی برای جراحی 
محسوب می شود. فوق تخصص درد خاطر نشان کرد: استفاده از هر نوع ازُنی، 
ازُن درمانی دیسک نیست وازون درمانی که در عضلات و مفاصل که در مطب ها 
انجام می شود، برای درمان دیسک کمر مناسب نیست چراکه ازُن درمانی دیسک 
در اتاق عمل و زیر فلوروسکوپ است و روشی کاملا دقیق است که توسط فوق 

تخصص های درد باید انجام شود.

یک متخصص گوش، حلق و بینی :

مراقب"گوششناگر"باشید
یک متخصص گوش، حلق و بینی خیس شدن کانال گوش را یکی از علل 
عفونت گوش خواند و گفت: اولین قدم برای درمان عفونت گوش شناگر، تخلیه 

عفونت و تمیز کردن کانال گوش است.
دکتر مشهود تقی لو با اشاره به اینکه چند عامل در بروز عفونت خارجی گوش 
موثر است، گفت: رطوبت و خیس شدن کانال گوش یکی از عوامل بروز عفونت 
گوش است و زمانی بروز پیدا می کند که آب در اثر استحمام و یا ورود فرد به 
استخر وارد انحنای کانال و در عمق زیاد گوش می شود و چون گوش نمی تواند 
آن را تخلیه کند، زمینه را برای عفونت ایجاد می کند. وی افزود: گرم کردن گوش 
بعد از حمام و استخر نیز می تواند موجبات درد گوش را ایجاد کند؛ به طوری که 
فرد بعد از حمام و یا استخر از سشوار استفاده کند می تواند باعث درد گوش شود.
این متخصص گوش، حلق و بینی اظهار کرد: یکی از دلایل دیگر برای بروز 
عفونت گوش، نبود جرم گوش است؛ چراکه جرم گوش یک ماده اسیدی و ضد 
میکروب است که برای جلوگیری از عفونت گوش ایجاد می شود و در صورتی 
که میزان این ماده کم شود و یا به دلیل شستشوی گوش این ماده از بین برود، 
می تواند موجب عفونت گوش شود. تقی لو خاطرنشان کرد: افرادی که شناگر 
هستند نیز گاها دچار بیماری گوش شناگر که یک نوع عفونت گوش خارجی 
است، می شوند که در واقع استخوان کانال گوش افزایش ضخامت می دهد و کانال 
گوش گرفته می شود و زمینه را برای عفونت فراهم می آورد. وی در خصوص علایم 
این بیماری افزود: یکی از علایم گوش شناگر، ترشح عفونت زرد مایل به سفید 
است. همچنین گوش به شدت درد ناک می شود و حتی نمی توان به لاله گوش 
دست زد. کانال گوش متورم و فرد دچار کاهش شنوایی و سرگیجه می شود. این 
متخصص در خصوص درمان این بیماری خاطرنشان کرد: اولین قدم برای درمان 
عفونت گوش شناگر، تخلیه عفونت و تمیز کردن کانال گوش است و سپس 
پزشک معالج نسبت به تجویز یک سری قطره جهت کاهش عفونت اقدام می کند.

همین دو ساعت پیش ناهار مفصلی خوردید اما حالا 
بازهم میل دارید غذایی بخورید! چرا این قدر زود؟ شکی 
نیست که پرخوری و نداشتن فعالیت بدنی باعث چاقی 
می شود اما واقعاً چه چیزی باعث می شود هورمون های 
گرسنگی این قدر غیر قابل کنترل ترشح شوند؟ از همه 
مهم تر، برای کنترل اشتها و احساس گرسنگی تان چه 

می توانید بکنید؟
 گاهی به سختی می توان یک علت برای چنین حالتی 
نام برد. برای پیدا کردن دلیل اصلی زود به زود احساس 
دقیقی  بررسی های  و  آزمایشات  باید  کردن  گرسنگی 
انجام شود. بدن شما پیچیده است و یک سیستم کاملًا 
و  تغذیه  انجام می دهید،  دارد. هر کاری که  هماهنگ 
سبک زندگی شما، عادت هایتان و خیلی چیزهای دیگر 
یک  گاهی  دخیل اند.  سیری  و  گرسنگی  احساس  در 
دلیل پزشکی برای گرسنگی های غیر قابل کنترل وجود 
دارد، مثلًا پرکاری تیروئید، اما بیشتر اوقات ترکیبی از 
فاکتورهای فیزیولوژیکی و هیجانی عامل نیاز مکرر شما به 
خوردن یا پرخوری کردن در وعده های غذایی هستند. در 
این مطلب ۵ راهکار علمی و طبیعی به شما ارائه می دهیم 

که بتوانید مشکلتان را مدیریت کنید.
ساختار تغذیه تان را تغییر دهید

برای صبحانه و ناهار چه می خورید؟ غذاهای فرآوری 
شده و پُر از قند فوراً جذب بدن شده و موجب افزایش 
ناگهانی قند خون و انسولین می شوند. هر چه این افزایش 
فوری تر باشد، زوتر هم افت می کند. ممکن است بعد از 
خوردن کربوهیدرات تصفیه شده، فوراً انرژی بگیرید اما 
خیلی زود هم احساس افت انرژی و گرسنگی خواهید 

کرد چون قند خونتان به همان سرعت نیز افت می کند.
برای اینکه چنین نوسانات ناگهانی در سطح انرژی تان 
روی ندهد و بتوانید اشتهای خود را کنترل کنید باید 
از رژیم  کربوهیدرات های تصفیه شده و قند اضافی را 
غذایی خود حذف کنید. در عوض میان وعده ها، وعده های 
غذایی تان را بر پایه ی غذاهای طبیعی که شامل پروتئین 
هستند انتخاب کنید. پروتئین سیرکننده است و غذاهای 
فیبردار مانند میوه ها و سبزی ها نیز دیرتر معده را ترک 
می کنند و بنابراین قند خونتان آهسته تر بالا رفته و مدت 
بیشتری سیر خواهید ماند. گاهی فقط کافی است ساختار 

تغذیه ی خود را تغییر دهید و این تغییر شامل حذف هله 
هوله می شود.

همیشه هیدراته باشید
آیا تشنگی باعث می شود احساس گرسنگی هم بکنید؟ 
مطالعات نشان داده بیشتر افراد تشنگی را با گرسنگی 
اشتباه می گیرند و فراموش می کنند به میزان کافی آب 
بنوشند. صبح که از خواب بیدار می شوید یک لیوان بزرگ 
آب بنوشید. همیشه یک بطری استیل آب با خود همراه 
داشته باشید تا در طول روز جرعه جرعه بنوشید. وقتی 
خارج از زمان وعده ی اصلی هوس کردید چیزی بخورید، 
اول یک لیوان آب یا چای بنوشید و سپس احساس خود 
را بازبینی کنید. ممکن است همین آب یا چای برای مهار 
احساس گرسنگی تان کافی باشد. حتی اگر گرسنگی تان 
برطرف نشود حداقل احساس بهتری پیدا خواهید کرد 
چون بدنتان آب رسانی شده است. خیلی وقت ها پیش 
می آید با احساس مرموزی از کم آبی بدن روبرو هستیم 
اما احساس تشنگی نمی کنیم، یعنی تشنگی خود را حس 

نمی کنیم.
هیجان خوردن را مهار کنید

گاهی دلیل خوردن ما، گرسنگی نیست بلکه برای غلبه 
بر احساس کسالت یا تسکین استرسمان غذا می خوریم. 
هیجانی خوردن ارتباط تنگاتنگی با استرس دارد. وقتی 
حالمان خوب نیست، استرس داریم، غمگینیم و ...، غذا 
به ما احساس راحتی می دهد و این یک واکنش است 
آن  به  و  می کنیم  خود حمل  با  کودکی  دوران  از  که 
شرطی شده ایم. وقتی بچه بودید اگر ناراحت می شدید 
خوب  برای  مادرتان  و  پدر  بودید،  دلخور  چیزی  از  یا 
کردن حال شما یک خوراکی خوشمزه مثل بستنی یا 
دونات به شما می دادند. این خاطرات همچنان در ضمیر 
ناخودآگاهتان پرسه می زنند و وقتی احساس استرس و 
آشفتگی می کنید دوباره فعال می شوند. برای همین در 
و  ناخودآگاه سراغ خوراکی ها می روید  چنین شرایطی 
تشخیص نمی دهید که کودک درونتان به شما این دستور 
را می دهد. هر چند نمی توانیم استرس را به طور کامل 
از زندگی حذف کنیم اما می توانیم راه های بهتری برای 
کنترل آن پیدا کنیم. اجازه ندهید خوردن، راه فرار شما 
از استرس و اندوه و مبارزه با حالِ  بدتان باشد. برای پیاده 

روی بیرون بروید، با یک دوست تماس بگیرید یا کاری 
کنید که آرامتان کرده و حواستان را از خوردن پرت کند. 
ورزش های ذهنی جسمی مانند یوگا و مدیتیشن نیز 
برای غلبه بر استرس و آگاهانه غذا خوردن بسیار مفیدند. 
اگر شک دارید که خوردن شما ناشی از هیجان است یا 
گرسنگی واقعی، سه هفته همه چیز را یادداشت کنید. 
هر چیزی که می خورید؛ هر احساس یا فکری که در 
زمان خوردن دارید و چیزهایی شبیه به این. هر وقت فکر 
خوردن خارج از برنامه به سرتان زد، فوراً یک جایگزین 

برایش قرار دهید؛ بیکار نمانید و دست به عمل بزنید!
بیشتر بخوابید

شاید فکر کنید خوابیدن چه ربطی به خوردن دارد، 
میزان  خواب،  کمبود  داده  نشان  مطالعات  دارد!  اما 
هورمون  یعنی  اشتها  کننده ی  تحریک  هورمون های 
گرلین را بالا می برد. همچنین نداشتن خواب کافی از 
میزان هورمون سرکوب گر اشتها به نام لپتین کم می کند. 
در تحقیقی، افرادی که به مدت دو شب فقط چهار ساعت 
خوابیده بودند، سطح گرلین شان ۲۸ درصد بیشتر شده و 
از میزان لپتین خونشان 1۸ درصد کم شده بود. عجیب 
هم نیست که این افراد خیلی بیشتر احساس گرسنگی 
می کردند. هر چه کمتر بخوابید، ساعت های بیشتری 
را بیدار و فعالید. متأسفانه خواب کافی نداشتن باعث 
احساس خستگی و ناتوانی می شود و توان ورزش کردن را 
از شما می گیرد. بنابراین بیشتر می خورید و کمتر ورزش 

می کنید؛ این اصلًا ترکیب خوبی نیست!
»بدون قند« ها را فراموش کنید

برای آن هایی که هوس خوردن غذاهای شیرین دارند، 
عبارت »بدون قند« ممکن است راه حل خوبی به نظر 
برسد اما تحقیقات نشان داده این جور مواد غذایی مشکل 
را بدتر می کنند. وقتی شما چیزی می خورید که مزه 
شیرین دارد، بدنتان انتظار دارد کالری دریافت کند و اگر 
کالری در کار نباشد اشتهای شما راضی نمی شود. بنابراین 
شما را به دنبال کالری می فرستد! ضمناً مطالعات نشان 
داده شیرین کننده های مصنوعی موجب تغییر میکروبیوم 
روده به شیوه ای می شوند که ریسک مشکلات متابولیکی 
و چاقی را افزایش می دهند. پس بدنتان را گول نزنید، 

فقط مصرف قند را تدریجاً حذف کنید.

نقشکبددرکمکبهکاهشوزن
زندگی پر مشغله دنیای امروز به طور معمول زمان کمی را برای انجام ورزش در اختیار مردم 
قرار می دهد که به همراه رژیم های غذایی ناسالم اضافه وزن و چاقی را به یک مشکل سلامت 
نگران کننده در سطح جهان تبدیل کرده است. چربی های اضافه که در بدن جمع می شوند، 
خطر ابتلا به برخی از بیماری های خطرناک مانند دیابت و بیماری قلبی را افزایش می دهند. 
در همین راستا، ما فکر می کنیم که برای کاهش وزن باید پیروی از یک رژیم غذایی سالم 
و انجام ورزش را در دستور کار خود قرار دهیم. اما پیش از این دو و در وهله نخست باید کار 
دیگری را مد نظر قرار دهید؛ قدم نخست در مسیر کاهش کیلوهای اضافه بدن می تواند 
سمزدایی کبد باشد. کبد بزرگترین اندام داخلی بدن انسان است که وظیفه پالایش سموم را بر 
عهده دارد و این کار را زمانی که از سلامت کامل برخوردار است به بهترین شکل ممکن انجام 
می دهد. اگر در مسیر کاهش وزن خود با دشواری مواجه شده اید، پیش از این که به سراغ 
مبارزه با چربی بروید شاید بهتر باشد شرایط کبد خود را بررسی کنید. ناتوانی در کاهش وزن 
می تواند یکی از نشانه های عملکرد ضعیف کبد باشد. کبد انسان اندام اصلی مسئول برای از 
بین بردن سمومی است که هر روز از غذاهای مصرفی و محیط اطراف در بدن جمع می شوند. 
اما اگر این اندام نتواند عملکرد بهینه خود را ارائه کند - با حجم کار بیش از حد مواجه باشد 
یا به واسطه چیزهایی مانند الکل، غذاهای کم ارزش و دیگر آلاینده ها افت عملکرد خود را 
تجربه کند - توانایی دفع موثر سموم را نخواهد داشت و آنها در چربی بدن ذخیره می شوند. 
مواد شیمیایی مانند آفت کش ها، ترکیبات صنعتی، مواد تشکیل دهنده لوازم آرایش، داروها و 
حتی داروهای هورمون سنتتیک جذب بدن می شوند و اگر به طور موثر سمزدایی و از طریق 
ادرار یا مدفوع دفع نشوند، آنگاه می توانند برای سال ها در چربی ذخیره شوند. چاق کننده ها 
)Obesogen(، مواد شیمیایی هستند که در عملکرد سیستم های هورمونی تداخل ایجاد کرده 
و به افزایش وزن منجر می شوند. از این رو، چربی های اضافه دور کمر یا سلولیت اطراف ران ها 
که نمی توانید از شر آنها خلاص شوید می توانند نشانه ای از این باشند که کبد عملکرد بهینه و 
مطلوب خود را ارائه نمی کند. کبد نه تنها اندام اصلی سمزدایی آلاینده ها و مواد شیمیایی در 

بدن محسوب می شود، بلکه کلیدی پنهان برای کاهش وزن بدون دردسر نیز است.
اما چگونه می توانیم عملکرد کبد را برای تقویت کاهش وزن بهبود ببخشیم؟

شما می توانید یک سمزدایی ساده را برای تحقق این هدف مد نظر قرار دهید.
مرحله اول: سموم را از بین ببرید  

گام نخست در سمزدایی کبد حذف مواد غذایی سمی از رژیم غذایی است که از آن جمله 
می توان به غذاهای فرآوری شده، غذاهایی با محتوای قند، روغن های هیدروژنه و دیگر 
افزودنی های غیر طبیعی فراوان اشاره کرد. همچنین، نیترات ها و نیتریت ها را باید از رژیم 
غذایی خود حذف کنید. این مواد نگهدارنده در گوشت های فرآوری شده به میزان زیاد یافت 
می شوند و با مشکلات سلامت جدی پیوند خورده اند. از سوی دیگر نباید سمومی که از منابع 
خارجی ناشی می شوند را فراموش کنید که از آن جمله می توان به آفت کش ها، ترکیبات 
صنعتی، مواد تشکیل دهنده لوازم آرایش و محصولات مراقبت شخصی، و داروها اشاره کرد. 
برای کاهش مواجهه با این مواد می توانید استفاده از محصولات طبیعی و فاقد مواد شیمیایی 
مضر را مد نظر قرار دهید. هدف از این مرحله آن است که مواجهه با سموم را متوقف کرده و 

فرصت بهبودی و احیا برای کبد فراهم شود.  
مرحله دوم: مصرف سبزیجات را در دستور کار خود قرار دهید 

گام بعدی در مسیر سمزدایی کبد مصرف سبزیجات تازه به اشکال مختلف است. در همین 
راستا باید حداقل چهار تا پنج وعده سبزیجات را در روز مصرف کنید.

از جمله بهترین گزینه هایی که می توانید در رژیم غذایی خود قرار دهید می توان به 
جوانه های بروکسل، کلم، گل کلم، هویج و کیل اشاره کرد. برای کسب بهترین نتیجه باید 

محصولات ارگانیک را مصرف کنید تا از مواجهه با سموم خطرناک پیشگیری شود.
مرحله سوم: مصرف مکمل ها را مد نظر قرار دهید 

برخی مکمل ها برای کمک به فرآیند سمزدایی کبد کلیدی هستند. خار مریم به شما در 
خلاص شدن از تجمع فلزات سنگین، رسوب دارویی، آلاینده های محیطی و الکل کمک 
می کند. زردچوبه التهاب را کاهش می دهد و از سلامت سلول های کبد محافظت می کند.

ان-استیل سیستئین )NAC( یک اسید آمینه قوی است که توانایی خود برای سمزدایی 
سلول های کبد از تنباکو و سایر انواع دود سرشار از مونوکسید کربن، الکل و آلاینده های هوای 
دیگر را نشان داده است. همچنین، شما باید اسید آلفا لیپوئیک )ALA( را برای پیشگیری از 

تجمع چربی ها در کبد به رژیم خود اضافه کنید.
مرحله چهارم: مصرف پتاسیم را افزایش دهید 

پتاسیم نقشی کلیدی در حفظ سلامت کبد ایفا می کند. در حقیقت، مطالعات نشان داده اند 
که سطوح پایین پتاسیم با ابتلا به بیماری کبد چرب غیر الکلی پیوند خورده است.

از جمله مواد غذایی سرشار از پتاسیم می توان به موارد زیر اشاره کرد:
- سیب زمینی شیرین - سس گوجه فرنگی - برگ چغندر - اسفناج - موز

چگونه جلوی پرخوری را بگیریم؟

5 روش علمی برای کنترل اشتها



تستی جدید با کمک بررسی بزاق دهان فرد نشان می دهد او دچار فرسودگی 
شغلی است یا خیر.

فرسودگی شغلی زمانی به وجود می آید که فرد دچار فقدان انرژی و نشاط، 
مشکلات کاری، فشار کاری، استرس ناشی از کار باشد. بسیاری از افراد درگیر این 
مشکل هستند. در همین راستا محققان استرالیایی تست جدیدی طراحی کرده 

اند که نشان می دهد فرد دچار فرسودگی کاری)burnout( است. این تست فقط 
با کمک تحلیل بزاق فرد انجام می شود.

 آزمایش های اولیه نشان داده نرخ تشخیص این روش 1۰۰ درصد است.
دانشمندان در دانشگاه پزشکی وین این تست را روی 66 داوطلب انجام دادند 

که ۴۰ نفر آنان دچار کارزدگی بودند.
به طور معمول سطح هورمون کورتیزول افراد تحت فشار زیاد کاری، بالا است. 
این درحالی است که افرادی که تحت استرس زیاد نیستند هنگام عصر کورتیزول 
بدنشان بسیار کم و قابل اندازه گیری نیست. بزاق داوطلبان بین ساعت 11:3۰ 
صبح تا 1۲:3۰ شب جمع آوری و نمونه های جمع آوری شده در ۴ ساعت تجزیه 

و تحلیل شد.
آنها نتایج به دست آمده از تست را همراه نتایج مربوط به پرسشنامه های سطح 

استرس کاری بین دو گروه مقایسه کردند.
این تحقیق نشان داد افراد دچار کارزدگی، سطح کورتیزول بالاتری در این 

فاصله زمانی دارند.
با کمک این تست پزشکان می توانند افراد در معرض خطر افسردگی را خیلی 

سریع شناسایی کنند.  

هویجوچغندرقندسیمانراتقویتمیکنندآزمایشفرسودگیشغلیبابزاقدهان!
 محققان انگلیسی با افزودن ریشه هویچ و چغندر قند سیمان را تقویت کرده اند.

محققان دانشگاه لنکستر انگلیس با اضافه کردن نانو پلاکت های ریشه سبزیجات 
سیمان را تقویت کرده اند.

این تحقیق به رهبری پروفسور محمد صافی انجام شد. به گفته او این پلاکت های 
سلولزی)که با همکاری شرکت اسکاتلندی CelluComp تولید شده اند( در حقیقت 

ورقه های نانویی هستند که از ریشه هویج و چغندر قند ساخته شده اند.
این بخش سبزیجات در صنعت مواد غذایی دور ریز به حساب می آیند. هنگامیکه 
ریشه این سبزیجات به ترکیب سیمان اضافه می شود، پلاکت ها مقدار هیدرات 
سیلیکات کلسیم را می افزایند. این ماده محصول اصلی هیدراسیون سیمان »پورتلند« 

است و در اصل عامل تقویت سیمان به حساب می آید.
در آزمایشگاه، افزودن پلاکت ها سبب شد سیمان به شدت قدرتمندتر شود، به 
طوریکه  برای دستیابی به میزان معینی استحکام، به ۴۰ کیلوگرم سیمان پورتلند 

کمتری نیاز بود.
این بدان معناست که سیمان کمتری برای ساخت یک سازه نیاز است. چنین روندی 
به حفظ محیط زیست کمک می کند زیرا تولید سیمان یکی از منابع اصلی ایجاد گاز 

دی اکسید کربن است.
علاوه بر تمام این موارد افزایش پلاکت ها، تراکم میکروساختار سیمان را نیز می افزاید 

و درنتیجه مقاومت سازه در برابر خوردگی بیشتر می شود.

انباریکهبدونکارگرهرساعت۱۶بستهرا
دستهبندیمیکند

 یک شرکت خرده فروشی آنلاین در چین انبار تمام خودکاری ساخته که فقط ۴ 
کارگر دارد و هر ساعت 16 هزار بسته را دسته بندی می کند.

شرکت خرده فروشی آنلاین JD.com در چین یک انبار ساخته که روزانه ۲۰۰ هزار 
سفارش را تحویل می دهد. در این انبار فقط ۴ نفر کار می کنند!  دلیل این امر آن است 
که  این انبار 1۰۰هزار فوت مربعی کاملا خودکار است و کارمندان انسانی فقط روی کار 
ربات ها نظارت می کنند.  به گفته این شرکت، در این انبار از نوعی فناوری دسته بندی 
خودکار استفاده شده که هر ساعت 16 هزار بسته را با دقت 99.99 درصد دسته بندی 
می کند. انبار مذکور خارج از شانگهای قرار دارد و با استفاده از هوش مصنوعی بسته ها 
را بررسی و اسکن می کند. هنگامیکه بسته ها در یک قسمت از انبار قرار می گیرند، وارد 
شبکه پیچیده ای از ماشین آلات خودکار می شوند. در مرحله بعد اسکنرهای تصویر در 
کسری از ثانیه بسته را بررسی می کنند و سیستم های لوجستیکی هوشمند مکان دقیق 
ارسال هر بسته را محاسبه می کنند. بسته ها براساسا مناطق دسته بندی و برای تحویل 
آماده می شوند. به گفته این شرکت فرایند بسته بندی در انبار حداقل به 1۸۰ کارگر 

نیاز دارد این درحالی است که ربات ها این کار را ظرف چند ساعت انجام می دهند.
این شرکت در انبارهای دیگر خود 17۵۴۰ کارمند دارد.

هوشمصنوعیحرکاتراپیشبینیمیکند
 محققان یک سیستم هوش مصنوعی ساخته اند که قادر است حرکات را قبل از اتفاق 

افتادن پیش بینی کند.
 یک ماشین هوشمند با قابلیت پیش بینی حرکت فرد در چند دقیقه بعد ساخته 
شده است. محققان به یک سیستم هوش مصنوعی الگوهای رفتاری افراد را آموزش داده 
اند. به این ترتیب این ماشین می تواند به درستی حرکت بعدی فرد را از چند دقیقه 
قبل پیش بینی کند.محققان دانشگاه بن در آلمان این سیستم را ساخته اند. جالب آنکه 
هوش مصنوعی مذکور با مشاهده ساعت ها ویدئوهای آشپزی می تواند حرکات را پیش 
بینی کند. دکتر یورگن گال معتقد است نرم افزار هوشمند به تدریج می تواند حرکات 
انسان را ساعت ها قبل از انجام پیش بینی کند. محققان برای آموزش پیش بینی به 
این سیستم  روی ویدئوهای آشپزی تمرکز کردند. آنها با کمک این ویدئوها توانستند 
به ماشین آموزش دهند فعالیت هایی مانند  خرد کردن گوجه فرنگی، اضافه کردن 
نمک یا پنکیک درست کردن را شناسایی کند. در کل برای آموزش این سیستم از ۴۰ 
ویدئو استفاده شد. هر کدام از این ویدئوها حاوی ۲۰ عمل مختلف بودند. پس از چهار 
ساعت الگوریتم توانست توالی رویدادهای مورد نیاز برای پخت یک غذا را شناسایی کند.   
درمرحله بعد مراحل یادگیری سیستم آزمایش شد. به همین دلیل ویدئوهایی تازه 
برای سیستم نمایش داده شد. مانند گذشته به ماشین اطلاعات داده شد که  چه اتفاقی 

می افتد. در این نقطه از الگوریتم خواسته شد تا عمل بعدی را پیش بینی کند.
هوش مصنوعی توانست به درستی اعمال را در آینده نزدیک پیش بینی کند. نرخ 
صحت پیش بینی  دربازه های زمانی کوتاه مدت بیش از ۴۰ درصد بود. اما این شاخص 

برای فعالیت های بلند مدت از 3 دقیقه، به 1۵ درصد کاهش یافت.
گال تصمیم دارد در آینده  شیوه پیش بینی این سیستم را بهبود دهد.

محققان سوییسی و آلمانی دریافته اند که نانوذرات 
واکسن  توسعه  در  می تواند  عنکبوت  تار  در  موجود 

سرطان مورد استفاده قرار گیرد.
تار عنکبوت با استحکام فوق العاده در عین سبکی، یکی 
از چشمگیرترین مواد در جهان طبیعت است. هر دو نوع 
واقعی و نسخه های مصنوعی آن برای توسعه همه چیز 
از روکش صندلی خودرو گرفته تا وسایل الکترونیکی 
خنک کننده و ساخت موسیقی و حتی ترمیم اعصاب 

قطع شده مورد استفاده قرار می گیرد.
در حال حاضر، دانشمندان آلمان و سوئیس، استفاده 
داروهای  کرده اند.  پیدا  عنکبوت  تار  برای  را  جدیدی 
خود  توموری  اهداف  به  بتوانند  که  زمانی  تا  سرطان 
برسند، توسط نانوذرات موجود در تار عنکبوت احاطه و 

محافظت می شوند.
سرطان،  با  مبارزه  برای  امیدبخش  راه های  از  یکی 
ایمنی  سیستم  داروها،  که  جایی  است.  ایمن درمانی 
بدن را به خدمت می گیرند و آن را به کشتار سلول های 

سرطانی ترغیب می کنند.
برای انجام این کار، پپتیدهای معینی باید به غدد 
می توانند  آنها  که  جایی  شوند،  داده  تحویل  لنفاوی 
لنفوسیت های T یا سلول های T برای فعالیت تحریک 
کنند. مشکل این است که این پپتیدها خیلی ضعیف 

و شکننده هستند و اگر به تنهایی تزریق شوند، قبل از 
رسیدن به هدف، از بین می روند.

ایمن درمانی یک روش درمانی برای برخی بیماری ها 
از جمله سرطان است که با تحریک یا سرکوب پاسخ 

سیستم ایمنی عمل می کند.
"کارول بورکین"، مدیر تحقیق جدید می گوید: برای 
سرطان،  برابر  در  موثر  ایمن درمانی  داروهای  توسعه 
ضروری است که پاسخ قابل توجهی از لنفوسیت های 
T تولید شود. همانطور که واکسن های فعلی تنها فعالیت 
محدودی روی سلول های T دارند، برای رسیدن به این 
مسئله بسیار مهم است که دیگر روش های واکسیناسیون 
را توسعه دهیم.اینجاست که تار عنکبوت به میان می آید. 
به  نانوذرات سیلیکون  از  دیگر  محققان  که  حالی  در 
عنوان حامل دارو استفاده می کنند، محققان موسسه 
و  مونیخ  فرایبورگ،  ژنو،  دانشگاه های  و   "AMSilk"
بیروت در حال حاضر پپتیدهای حیاتی را در حفاظ تار 

عنکبوت قرار داده اند.
به طور مشخص، محققان از زیست پلیمرهای ابریشم 
مصنوعی که سبک وزن و غیرسمی هستند و می توانند 
در برابر آسیب نور و گرما مقاومت کنند، استفاده کردند.

"توماس شیبل"، نویسنده این مطالعه می گوید: ما این 
ابریشم ویژه را در آزمایشگاه برای قرار دادن یک پپتید با 

خواص واکسن بازسازی کردیم. سپس زنجیره پروتئین 
حاصل از آن برای تولید میکروذرات تزریقی استفاده شد.

کپسول های  که  دریافتند  آزمایشات  در  محققان 
انتقال داروی تولیدی به شایستگی از پپتیدها محافظت 
می کنند، به طوری که آنها را به غدد لنفاوی می رسانند 
و منجر به افزایش پاسخ ایمنی از سلول های T می شوند.

ذرات ابریشم نیز قادر به تحمل گرما تا 1۰۰ درجه 
سانتی گراد طی چندین ساعت بودند.

را  ما  روش  اعتبار  ما  مطالعه  می گوید:  "بورکین" 
جدید  استراتژی  یک  اثربخشی  ما  است.  کرده  ثابت 
واکسیناسیون را نشان دادیم که بسیار پایدار، با تولید 

آسان و به راحتی قابل تنظیم است.
محققان می گویند این روش می تواند در نهایت برای 
حمل انواع دیگر داروها نیز مورد استفاده قرار گیرد. در 
فرم فعلی، می تواند حداقل به سایر محموله های پپتیدی 
گسترش یابد، اما تیم می گوید کار بیشتری باید انجام 
شود تا آزمایش شود که آیا آنتی ژن های بزرگ را می توان 

داخل این ذرات تار عنکبوت بسته بندی کرد.
در عین حال، میکروذرات تار عنکبوت همچنین باید 
از دارو در خارج از بدن محافظت کنند، به این معنی که 
نیازی نباشد واکسن ها در حین حمل و نگهداری و انبار 

کردن، همیشه خنک نگه داشته شوند.

زاها حدید معمار مشهور هتل عجیب و غریبی را در ماکائوی چین طراحی کرده که از نظر 
ظاهر و مواد به کار رفته برای ساخت، نمونه ای منحصر به فرد محسوب می شود. طراحی 
این هتل که نشانه هایی از معماری اسلامی به خصوص در تزئینات  داخلی آن قابل مشاهده 
است، با اسکلت بندی خاصی صورت گرفته که منجر به ایجاد حفره هایی در بدنه اصلی نمای 
هتل شده است. هتل Morpheus بر روی پی یک ساختمان قدیمی ساخته شده که هرگز 
تکمیل نشد و ارتفاع آن به 16۰ متر می رسد. در واقع ظاهر این هتل شبیه به دو برج است 
که در نقاط مختلفی به یکدیگر متصل شده اند. شرکت سازنده، این هتل را اولین اسکلت 
بندی مرتفع جهان که از هر گونه قید و بند شکلی رهاست، توصیف کرده است. اسکلت 
بندی این هتل متشکل از ۲۵۰۰ اتصال فلزی و 1۲۰۰ نقطه اتصال است که همگی با فلز 
آلومینیوم پوشانده شده اند. این نوع اسکلت بندی دست سازندگان را برای طراحی منعطف 
محیط داخلی این هتل بازگذاشته است. ورودی این هتل با ۴۲ متر ارتفاع متشکل از اشکال 
و مفصل بندی های جذابی است که با استفاده از آسانسورهای شیشه ای تکمیل شده اند. 
همچنین پل های مختلفی برای دسترسی به رستوران ها، محل های انتظار، کافی شاپ 
ها و غیره در نظر گرفته شده اند. این هتل با زیربنای 1۴7۸6۰ متر مربع شامل 77۰ اتاق 
مهمان، سوئیت، ویلاهای رو به آسمان و یک استخر بر روی سقف است. استفاده از آلومینیوم 
در طراحی این هتل جذب گرمای خورشید را به شدت کاهش داده و زیبایی کار را بیشتر 
کرده است. لذا استفاده از تهویه مطبوع برای خنک کردن فضاهای عمومی این هتل تنها به 

صورت محدود کافی است.

کمکتارعنکبوتبهتوسعهواکسنسرطان!

رونماییازهتلعجیبوغریبچینیبامعماریزاهاحدید



اجتماعی۶

مدیرعامل شهرک های صنعتی ستان قم: 

۱۶3قراردادزمیندرشهرکقنواتمنعقدشد
مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی قم با تاکید بر اهتمام ویژه مسئولان در توسعه 
شهرک صنعتی قنوات این استان گفت: 163 قرارداد واگذاری زمین به صنف درودگری 

در این شهرک منعقد شده است. 
امیر هوشنگ طیبی نژاد اظهار داشت: از این تعداد 1۰ قرارداد در قالب واحد صنعتی 
است که جواز تاسیس از سازمان صنعت، معدن و تجارت دارد و بقیه نیز درقالب تفاهم 
نامه صنفی میان اتحادیه درودگرها، سازمان صنعت و شرکت شهرک هاست. وی تعداد 
زمین های واگذاری شده این شهرک را ۲۲ هکتار و واحدهای به بهره برداری رسیده 
را نیز 6۸ واحد دانست و گفت: برای این شهرک خدمات زیربنایی مناسبی از قبیل 
آب، برق، گاز، تلفن و راه دسترسی مناسب از مسیر آزاد راه قم - گرمسار طراحی و در 
دستور کار قرار گرفته است. طیبی نژاد با بیان اینکه شهرک صنعتی قنوات در کیلومتر 
1۵ جاده قم - قنوات و در کیلومتر ۵ آزاد راه قم - گرمسار واقع شده گفت: مساحت 
این شهرک 1۴۰ هکتار است که تا 3۰۰ هکتار قابل توسعه می باشد. وی آب مورد نیاز 
این شهرک را بر اساس برنامه ریزی انجام شده ۲۸ لیتر بر ثانیه دانست و گفت: هم 
اکنون 1۵ لیتر آن تامین شده که1۰ لیتر از طریق آب و فاضلاب شهری و ۵ لیتر نیز 
از پساب است، که برای دستیابی به آب پایدار رفع کسری 13 لیتری آن ضروری است.  
وی برق مورد نیاز این شهرک را 3۵ مگاوات و میزان تامین شده در زمان فعلی آن را 
نیز3۰ مگاوات عنوان کرد، و افزود: مساحت فضای سبز شهرک نیز 1۴هکتار و مطابق 
1۰ درصد استاندارد مورد نیاز است که در صورت تامین پساب این مقدار را افزایش 
خواهیم داد.  طیبی نژاد گفت: برای تامین زیرساخت های شهرک قنوات 3۰۰ هزار 
میلیون ریال هزینه شده است.  شهرک صنعتی قنوات در بخش مرکزی قم واقع شده 
است. وی با اشاره به اینکه خوشه چوب و مبلمان طی سه سال گذشته مورد حمایت 
شرکت شهرک ها و سازمان صنایع کوچک بوده است، گفت: درحال حاضر با برند سازی 
انجام شده در مرحله تشکیل کنسرسیوم های صادراتی، شرکت های مدیریت بازرگانی، 
خریدهای مشترک و گرفتن اعتبارات برای حلقه های مفقوده آن مانند آبشار رنگ و 
رویه کوبی برای تولیدهای بیشتر هستیم و حلقه های دیگر مانند حلقه های فروش و 
نمایشگاهی نیز در دستور کار است.  این مسئول با اشاره به دستاوردهای صادراتی این 
خوشه نیز گفت: سال گذشته برای نخستین بار به اروپا و کشور لهستان که مهد چوب 
و مبلمان است، صادرات داشتیم و در شهر نجف اشرف نیز دو فروشگاه ایجاد شد و 
عمان هم هدف بعدی صادراتی ما به شمار می رود.  وی با اشاره به وجود ۴ هزار واحد 
درودگری در قم ، در خصوص انتقال واحدهای تولیدی مزاحم به شهرک قنوات افزود: 
برای این امر کارگروهی متشکل از اتحادیه صنوف، سازمان صنعت، معدن و تجارت، 
شرکت شهرک ها، استانداری و شهرداری تشکیل شده و بررسی ها برای شناسایی این 

صنوف در حال انجام است.

یک مقام مسئول در اداره کل آموزش و پرورش قم  اعلام کرد

۱5هزارسفیرپیشگیریازآسیبهایاجتماعی
درمدارسقم

رئیس اداره مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: 
1۵ هزار دانش آموز سفیر پیشگیری از آسیب های اجتماعی در مدارس این استان 

مهارت های زندگی و فردی را به سایر دانش آموزان ارائه کردند. 
علیرضا مظاهری افزود: در مقطع متوسطه اول 1۵۰ مدرسه در طرح توانمندسازی 
دانش آموزان و والدین فعالیت دارد تا با تربیت سفیران پیشگیری از آسیب های 
اجتماعی بتواند آموزش ها را فراگیر کند. وی اضافه کرد: در این طرح از هر پایه 
یک کلاس تعریف شده است تا دانش آموزان با آموزش های مهارتی در مقابله به 
آسیب های اجتماعی از جمله مهارت »نه گفتن« در موقعیت های خطر آفرین، 
خودمراقبتی، فشار همسالان و رفتارهای ارتباطی آشنا شوند. وی ادامه داد: هر سفیر 
موظف است تا آموزش ها را به دانش آموزان ارائه کند، از این طریق در کمترین زمان و 
به سرعت آموزش ها فراگیر می شود ضمن اینکه فراگیری آموزش ها توسط همسالان 
تاثیرگذاری بیشتری دارد. مظاهری گفت: دانش آموزان در ۸۵ مدرسه در متوسطه 
دوم مهارت های پیشگیری را فراگرفتند. در سال تحصیلی جاری، حدود ۲۴۰ هزار 
دانش آموز قمی در 63۵ ساختمان آموزشی مشغول به تحصیل بودند. رئیس اداره 
مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی اداره کل آموزش و پرورش قم بیان داشت: پنج 
هزار و ۴۰۰ تن از معلمان و مربیان در این دوره آشنایی با انواع مواد مخدر، شیوه های 
ارتباطی مناسب با دانش آموزش و مضرات استفاده از سیگار و سایر مواد را فرا گرفتند 
تا این آموزش ها را در مدارس ارائه کنند.  در استان قم 1۴ هزار و ۴۲۸ نیروی اداری 
و آموزشی در آموزش و پرورش قم شاغل هستند. وی ارائه آموزش ها را مهمترین امر 
در پیشگیری از آسیب های اجتماعی به ویژه استعمال دخانیات دانست و گفت: در 
مدارس استان قم کارگاه های آموزشی مختلف مهارتی، نمایش های عروسکی، تعاملات 
چهره به چهره، گردهمایی فعالان مبارزه با دخانیات و سایر برنامه ها برگزار شده است. 
وی تاکید کرد: آموزش ها باید مستمر باشد تا دانش آموزان با مهارت آموزی و کسب 
آگاهی، در خارج از مدارس و در مواجه با فشار گروه های همسال و محیط های پرخطر 

با »نه گفتن« از خطر به دور باشند.

رئیس مرکز تحقیقات کشاورزی قم: 

برنامهجامعمدیریتآبدرقمتدوینشود
رئیس مرکز تحقیقات و آموزش جهاد کشاورزی و منابع طبیعی قم گفت: تدوین 
برنامه جامع مدیریت آب در بخش های کشاورزی، صنعتی و سایر حوزه ها، توسط این 
مرکز پیشنهاد شده که متاسفانه با وجود تصویب در کمیته خشکسالی استان، هنوز 

اعتبار لازم برای تدوین آن، مصوب نشده است. 
عباس پورمیدانی افزود: با تدوین برنامه جامع مدیریت آب استان، راهکارهای مقابله 
با پدیده کم آبی و خشکسالی که هر ساله موجب وارد شدن خسارت های فراوان به 
کشاورزان و بهره برداران سایر بخش ها می شود، ارائه می گردد. وی با اشاره به اهمیت 
تدوین برنامه جامع مدیریت آب استان در زمان کنونی، بیان کرد: تکرار وقوع پدیده 
هایی خارج از پیش بینی های اقلیمی منطقه، منجر به بروز خسارت های مالی شدید 
می شود که لزوم برنامه ریزی در خصوص راهکارهای مقابله با آن را ضروری می سازد.  
وی ادامه داد: خسارت های وارد شده به کشاورزان از ناحیه کاهش منابع آبی و سایر 
بلایای طبیعی در سال های اخیر به حدی بوده است که در بسیاری از مواقع، صندوق 
های بیمه کشاورزی توانایی لازم برای حمایت کامل از خسارت دیدگان را نداشتند؛ 
بنابراین در این شرایط بهترین راهکار، ارائه برنامه های جامع به منظور استفاده بهینه از 
منابع و پیشگیری از وقوع پدیده های نامطلوب زیست محیطی همچون بروز خشکسالی 
است. پورمیدانی گفت: کاهش نزولات جوی در سال های اخیر و وقوع پدیده هایی 
همچون سرما و گرمای نا بهنگام، خسارت های وارد شده به بخش کشاورزی را به شدت 
گسترش داده است و متاسفانه بیشتر اعتبارات درنظر گرفته شده برای مدیریت بحران 
در این بخش، صرف جبران خسارت ها می شود. وی بیان کرد: این درحالی است که 
مدیریت بحران در گام نخست به پیش بینی و پیشگیری از بروز خسارت می اندیشد 
تا هزینه مقابله با پدیده های طبیعی تا حد چشمگیری، کاهش یابد. وی ادامه داد: در 
چنین شرایطی ضروری است که با تخصیص اعتبارات تحقیقاتی، مطالعات لازم برای 
معرفی ارقام گیاهی مقاوم به شرایط کم آبی و تنش های محیطی و همچنین روش 
های مختلف مدیریت آب در بخش کشاورزی به منظور مقابله با شرایط خشکسالی 

ارائه شود.
 

مدیرکل کمیته امداد استان قم خبر داد

اهداییککیلوطلابهنیازمندان
مدیرکل کمیته امداد استان قم گفت: امسال در روز ۲1 رمضان، 363 قطعه طلا به 
وزن یک کیلو و 39 گرم توسط مردم قم به کمیته امداد اهدا شد که ۲۰7 میلیون 

تومان ارزش داشت.
اکبر میرشکار با اشاره به جمع آوری کمک های مردم استان قم در روز ۲1 رمضان 
اظهار کرد: امسال در روز شهادت امام علی)ع( مردم استان 3۲۴ میلیون تومان به 
صورت نقد به کمیته امداد کمک کردند، همچنین در آن روز 363 قطعه طلا به وزن 
یک کیلو و 39 گرم توسط مردم قم به کمیته امداد اهدا شد که ۲۰7 میلیون تومان 
ارزش داشت. وی ادامه داد: در روز ۲1 رمضان گزارشی از وضعیت 6 خانواده ای که به 
تازگی زیرپوشش کمیته امداد استان قم قرار گرفته بودند، در شبکه استانی نور پخش 
شد که حل تمام مشکلات این خانواده ها را از چند روز پیش شروع کردیم. مدیرکل 
کمیته امداد استان قم افزود: امسال در ماه مبارک رمضان میزان کمک های مردم 
استان به کمیته امداد به غیر از کمک هایی که در روز ۲1 رمضان صورت گرفت، یک 
میلیارد و 19 میلیون تومان بود، از این میزان ۴۵۵ میلیون تومان به صورت نقدی 
و ۵6۴ میلیون به صورت غیرنقدی و کالا بود. سال گذشته کمک های مردمی به 
کمیته امداد در ماه رمضان ۴67 میلیون تومان ارزش داشت و امسال شاهد افزایش 
۵۰ درصدی این کمک ها بودیم. میرشکار با اشاره به جمع آوری فطریه مردم استان 
قم توسط کمیته امداد اظهار کرد: صندوق های این کمیته برای جمع آوری فطریه از 
سحر روز عید فطر در اطراف حرم حضرت معصومه)س( و مساجد استان قم مستقر 
خواهد شد، آیت الله مکارم شیرازی سفارش کرده است که مردم فطریه خود را به 

کمیته امداد بدهند.

مردم ایران لایق شادی همیشگی و بی بهانه هستند

شادی ملت با یک ضربان قلب 

 گزارش : مهناز بیرانوند 

شادی بهانه می خواهد. امروز بهانه های خوبی برای خندیدن 
مردم ایران وجود دارد، پیروزی ایران عاملی بود تا مردم به 
خیابان بیایند و هیجان های مثبت و طراوت اجتماعی را نشان 
دهند به این امید که سرزندگی و شادی در میان مردمان این 

سرزمین دوست داشتنی همیشگی و بی بهانه باشد. 
شاد بودن و تخلیه هیجانات موضوعی است که کارشناسان 
و روانشناسان روی آن اتفاق نظر دارند که می تواند بر اتحاد، 
همبستگی، کاهش آسیب های اجتماعی، ایجاد انگیزه، کاهش 
مثبتی داشته  تاثیرات  بیشتر  تعلق  احساس  و  پرخاشگری 
باشد چون با زمینه های شادی در چندین ساعت همه غم 
و مشکلات را رها می کنیم و فقط به هیجانات آن لحظه می 
نگریم. بازی تیم ملی فوتبال ایران و مراکش که جمعه شب 
گذشته با نتیجه یک بر صفر به نفع جوانمردان تیم ایران به 
پایان رسید، نشان داد که مردم منتظر بهانه ای هستند تا شاد 
باشند و به محض پایان این بازی همه در چندین دقیقه به 
خیابان ها آمدند و با فریادهایی بلند و بوق های ممتد شادی 

خود را نشان دادند.
همه مردم پیر و جوان، کوچک و بزرگ، مرد و زن و حتی 
کودکان نیز آمدند و نشان دادند که در روزهایی که بهانه برای 
شاد بودن هست، همه می آیند تا نشان دهند مردم ایران 
اسلامی همیشه هستند و همبستگی و اتحاد خودشان را به 
نمایش می گذارند، خیابان های شهرهای مختلف به حدی 
شلوغ بود که ترافیک های سنگین به راه افتاده بود اما فقط 
یک چیز در این خیابان ها دیده می شد، خنده ای که بر لب 

همه مردم بود.
خنده های مردم و بوق هایی که یک صدا نواخته می شد، 
همه را به وجد آورده بود، اینها نشان ایجاد نشاط مردم ایران 

است، مردمی که همیشه هستند و خواهند بود تا ایران شاد 
باشد، تا ایرانی متحد و با همبستگی بیشتر داشته باشیم. زنده 
باشید مردم ایران که همیشه نشان داده اید ایران با این مردم 

همیشه می ماند.
برد ایران بهانه ای بود برای شادی مردم اما مردم خنده های 
بی بهانه می خواهند. می گویند: نمی خواهیم فقط با بهانه 
شاد باشیم می خواهیم بدون بهانه و همیشه شاد باشیم. می 
خواهیم همیشه خنده بر لبان زیبای مردم ایران باشد نه اینکه 
با یک مسابقه ورزشی یا هر بهانه ای شادی به خانه های مردم 
بیاید، ما خنده همیشگی را برای مردم ایران می خواهیم. خنده 
ای که از ته دل باشد و شادی را به ارمغان آورد. شاد باشیم که 
زندگی سالم در گرو شاد بودن مردم هر سرزمینی است. ایران 
همیشه سربلند، مردمانی شاد می خواهد مردمانی که همیشه 
پشتیبان هم هستند و چه در غم و چه در شادی همیشه با 
هم هستند، ایران من تو باید شاد باشی چون در میان دیگر 

کشورها، نامداری. ایران را شاد و متحد می خواهیم. 
در میان این همه شادی مردم، باید به این موضوع هم فکر 
کرد که مردم چندین لحظه یا شاید ساعت ها شاد هستند. 
ساعاتی غم و درد خودشان را فراموش می کند اما اگر این 
شادی همیشگی باشد می تواند آسیب های اجتماعی را به 
نحو مطلوبی کاهش دهد تا دیگر غم در چهره مردم نمایان 
نباشد، غصه ها فراموش می شود و شادی بهانه ای برای زندگی 

خوبشان می شود.
البته همه شنیده ایم که معنی زندگی با شاد بودن و نشاط 
افراد جامعه است. ایرانیان این روزها بهانه های خوبی برای شاد 
بودن دارند، چون مسابقات جام جهانی و حتی مسابقات والیبال 
و دیگر برنامه های ورزشی در راه است اما همه چیز را نمی توان 
در ورزش دید چون مردم می توانند به هر بهانه ای شاد باشند.

وقتی شاد هستیم همه غم و غصه و نگرانی ها از بین می رود، 

اتحاد و انگیزه های مردم برای زندگی بیشتر می شود، در پس 
این همه شادی و نشاط، آسیب ها هم کاهش می یابد پس 
چه بهتر که همیشه شادی بر سفره رنگین زندگی مردم ایران 

نقش آفرینی کند.
* ورزش و شادی، آسیب های اجتماعی را کم می کند

سیدحسن موسوی چلک، رئیس انجمن مددکاران اجتماعی 
ایران در این باره می گوید: یکی از مولفه های تاثیرگذار بر 
به فعالیت های  سلامت روانی اجتماعی، موضوع پرداختن 
ورزشی است که افراد با توجه به علاقه، فرصت ها، امکانات و 
شرایطی که دارند یک یا چند نوع فعالیت ورزشی را انتخاب 
می کنند چون ورزش یکی از بهترین راه های تخلیه هیجانات 
است. وی اظهار می کند: ما این هیجانات را در طول زندگی 
به صورت هیجانات مثبت یا منفی، شادی و غم، پیروزی و 
شکست، در زندگی تجربه می کنیم اما ورزش یکی از بهترین 
بسترها برای تخلیه هیجانات است و در واقع راه مناسب برای 
تخلیه روانی جامعه است و آسیب زا نخواهد بود چون برخی 
مواقع ممکن است تخلیه هیجانات به خود یا دیگران آسیب 
بزند اما ورزش سالم ترین راه برای مدیریت درست هیجانات 
است. موسوی چلک ادامه می دهد: البته ورزش همگانی مانند 
فوتبال که کار گروهی است جذابیت بیشتری دارد و نمونه آن 
مسابقات لیگ فوتبال در ایران است که بیشترین بیننده را دارد 
و اکنون نیز یک ماه شور و هیجان در جام جهانی را در تمام 
دنیا شاهد هستیم که طبیعتا در این بین برخی دنبال تخریب 
یا شکستن اتوبوس ها و شیشه ها و مشکلات این چنینی در 
خیابان ها هستند اما در برخی کشورها هیجانات به نحو دیگری 

ابراز می شود.
موسوی چلک اضافه می کند: هم ورزشکار و هم تماشاگر می 
تواند به دلیل حضور در میادین ورزشی در واقع انرژی هایش را 
تخلیه کند ما باید بدانیم در ورزش شکست و پیروزی هست. 

نه شکست باید زمینه ای را فراهم کند که رفتاری مغایر رفتار 
مورد پذیرش در جامعه داشته باشیم و خشمگین شویم و به 
دیگران آسیب بزنیم و نه پیروزی باید این زمینه را فراهم کند. 
همین که تیم ملی ما به جام جهانی رفته خودش یک گام به 
جلو است و همه مردم این روزها پیگیر اخبار ورزشی هستند.

وی می گوید: مهم این است که مدیریت درست هیجانات در 
ورزش و واکنش مناسب نسبت به موفقیت ها و شکست ها در 

حوزه ورزش را داشته باشیم.
وی خاطرنشان می کند: هیجان مدیریت نشده به بروز آسیب 
های اجتماعی منجر می شود و در برخی مواقع ممکن است 
خشم را نسبت به دیگران نشان دهد اما ورزش می تواند مانع 
گرایش افراد به خشم، آسیب های اجتماعی و اعتیاد شود. 
زندگی بدون هیجان زندگی نیست. این هیجان است که به 
زندگی معنا می دهد. مهم این است که مدیریتی درست در 

حوزه کنترل خشم داشته باشیم.
وی ادامه می دهد: موفقیت های ورزشی اتحاد و همبستگی 
را بیشتر می کند در اتفاقات ورزشی می توانیم از آنها استفاده 
کنیم. کارکرد ورزش فقط فعالیت فردی نیست کارکردهای 
اجتماعی، سیاسی و فرهنگی هم دارد. بخشی از تبادل فرهنگی 
از طریق همین فعالیت های ورزشی انجام می شود و حتی 
رئیس جمهوری برخی کشورها و گروه های مرجع را با تیم 

های خودشان به مسابقات ورزشی همچون فوتبال می برند.
وی اضافه می کند: اگر هیجانات درست مدیریت شود آسیب 
های اجتماعی کمتر می شود و باید روی آن متمرکز شد چون 
یکی از ظرفیت های خوب در جامعه برای کنترل هیجانات 

است.
معصومه ابتکار معاون امور زنان و خانواده ریاست جمهوری 
نیز درباره این سوال که نظر شما درباره شعار تیم ملی در جام 
جهانی با عنوان »۸۰ میلیون ایرانی، یک ملت و یک ضربان 
قلب« چیست نیز این گونه توضیح داد و افزود: شعار خوب و 
زیبایی است به دلیل اینکه ما در هر شرایطی نیاز به وحدت و 
همدلی داریم و نیاز داریم که ارتقای سطح انسجام ملی، اعتماد 

عمومی، وحدت و همدلی را داشته باشیم.
وی اظهار می کند: همانطور که همه مردم، پشتیبان دولت 
و کشورند و در مقابل آسیب ها و تهدیدات یکپارچه برای رفع 
این دشواری ها تلاش می کنند، این شعار نیز بسیار مهم است 
چون ممکن است در شرایط سخت، برخی افراد دنبال منافع 
خودشان باشند و حتی در این نوسانات ارزی و دلاری یک 

منفعتی برای خودشان کسب کنند.
ابتکار ادامه می دهد: اکنون زمان انسجام ملی است. باید 
اقتصاد و روحیه مردم را تقویت کنیم که البته دولت در این 
زمینه ها تلاش خوبی دارد. این شعار نشان می دهد که مردم 
هم، پشت سر و کنار دولت هستند. لازمه آن این است که 
از همه ظرفیت های اجتماعی، اقتصادی و فرهنگی استفاده 
کنیم و اجازه ندهیم منافع فردی و خاص گروهی این انسجام 
را خدشه دار کند و آن اهداف و برنامه هایی که را دولت پیش 

می برد با یکدلی و یکسری منافع افراد خاص آسیب ببیند.
ابتکار می گوید: به نظر من، ورزش و فوتبال بهترین محفل 
برای طرح این شعار است چون مردم، یکپارچه برای منافع ملی 

ارزش ها و انقلاب تلاش می کنند.
به امید موفقیت برای تیم ملی ایران در جام جهانی.
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گزارش: فرشته ذبیحیان 

بسیاری از زنان و مردانی که به جدایی تصمیم می گیرند، طلاق را تنها راه نجات از 
مشکلات زندگی خود می پندارند غافل از اینکه انواع آسیب ها در انتظار آنان بوده و به نوعی 

طلاق مشکلاتی سخت را در مسیر آنها قرار می دهد. 
ثبت مهر طلاق در شناسنامه آنگونه که برخی می پندارند به منزله رهایی از همه مشکلات 
نخواهد بود بلکه کودکان طلاق، انزوا و افسردگی، مشکلات مالی، برچسب های فرهنگی و 

دشواری ازدواج مجدد گریبان زنان و مردان مطلقه را خواهد گرفت. 
برای نیافتادن به دام چنین مشکلاتی، جامعه شناسان و روانشناسان بررسی همه جانبه 
شرایط اقتصادی و اجتماعی زندگی پس از طلاق و بهره گیری از مشاوره برای ترمیم روابط 
و نه تخریب و طلاق را پیشنهاد می کنند. البته این به منزله سوختن و ساختن و تحمل 
اجباری شرایط نخواهد بود اما شاید اگر زنان و مردانی که طلاق را آخرین راهکار بر پایان 
مشکلات خود تلقی می کنند، برای حفظ خود از چالش هایی که انتظار آنان را می کشد، با 

یاری گرفتن از مشاوره های تخصصی برای بازسازی روابط زناشویی تلاش کنند.
* کودکان طلاق

فرزندان حاصل از طلاق نخستین آسیبی است که در نتیجه جدایی والدین به وجود می 
آید. اگرچه در سال های اخیر به سبب افزایش این فرزندان، قبح فرزند طلاق بودن در 
جامعه فروریخته و از حجم نگاه های منفی به آنان کاسته شده است اما به طور کلی این 
فرزندان دچار انواع آسیب های روحی و روانی خواهند بود و میزان گرایش به آسیب هایی 
چون اعتیاد و بزهکاری در آنان بالا است. فرزندان طلاق برای انتقال میراث  فرهنگی از 

خانواده توشه  ای ندارند و آموزش کافی را در بستر خانواده نمی بینند.
اختلال در الگوگیری فرزندان از دیگر آسیب هایی است که به کودکان طلاق وارد می 
شود. چراکه پسرها از پدر خود الگو می گیرند و دخترها از مادر. وقتی مادر حضانت فرزند 
را بر عهده می گیرد و فرزند پسری هم دارد، همانندسازی پسر با پدری که حضور ندارد 
دچار اختلال خواهد شد یا اینکه دختر با پدر زندگی می کند. قطعا چنین دخترانی هنگام 

رسیدن به سن بلوغ دچار مشکل خواهند شد.
در یک خانواده از هم گسیخته برخی یادگیری ها، به ویژه یادگیری های جنسیتی به 
خوبی مسیر خود را طی نمی کند. پس از طلاق نوع روابط والد فرزندی و شیوه فرزندپروی 
هر یک از والدین تعیین کننده میزان آسیب های روانی خواهد بود و این موضوع کیفیت 
رابطه فرزند با والدین را مشخص می کند. باید در نظر داشت فرزندان طلاق در هر سنی که 

باشند، دچار آسیب های رفتاری و روانی ناشی از جدایی والدین خود خواهند شد.
* دشواری ازدواج مجدد

پس از طلاق زن و مرد به دنبال شروع یک زندگی تازه هستند. در این میان عده ای 
بلافاصله اقدام به ازدواج مجدد کرده و شماری پس از گذراندن دوره ای تصمیم به شروع 

زندگی جدید با فرد تازه ای در زندگی می گیرند. با توجه به نوع نگاه فرهنگی به افراد مطلقه 
در جامعه ما، فرصت ازدواج پس از طلاق کاهش می یابد. این در حالی است که فرصت 
ازدواج حتی برای دختران و پسران مجرد نیز کاهش و سن ازدواج افزایش یافته است چه 

رسد به زنان مطلقه دارای فرزند.
این مساله قدرت تصمیم گیری منطقی و درست را به ویژه از زنان سلب کرده و آنان را در 
مسیر رابطه ها و ازدواج هایی قرار می دهد که در اغلب موارد همانند تجربه قبلی منجر به 

شکست شده و بر مشکلات قبلی می افزاید.
* افزایش گرایش به بزهکاری

نتایج پژوهش های صورت گرفته در باره طلاق رابطه مستقیم میان بزهکاری و طلاق را 
ثابت کرده اند. طلاق تاثیری قطعی نه تنها بر رفتار فرزندان بلکه پدران و مادران است. بر 
اساس این نتایج، درصد بالایی از جوانان بزهکار یا مجرم از خانواده هایی هستند که طلاق 

شیرازه زندگی آنان را از هم گسیخته است. 
به طور کلی سطح سواد پایین، فقدان پدر یا مادر، ازدواج مجدد والدین و نابسامانی در 

خانواده های طلاق گرایش به بزهکاری را میان افراد خانواده افزایش می دهد.
پدری که به دلیل مشکلات روحی و روانی ناشی از طلاق از شغل خود برکنار شده و برای 
تامین معاش دست به سرقت می زند، نوجوانی که در سایه بی توجهی پدر و مادری که از 
یکدیگر جدا شده اند به سراغ مواد مخدر و جرم و جنایت می رود، مادری که برای تامین 
معاش و یافتن سرپناهی به بیراهه های اخلاقی کشانده می شود، همگی تحت تاثیر طلاق 

به سوی بزه کشانده شده اند.
شکل گیری روابط اخلاقی خارج از چارچوب های شرعی و قانونی از پیامدهای شوم طلاق 
است که چارچوب های اخلاقی و خانوادگی را از سال هایی که نرخ طلاق روبه افزایش 

گذاشته است، مورد تاثیر جدی خود درآورده است.
* ناامیدی و افسردگی

اختلالات روحی و روانی نخستین علائم طلاق هستند که به سراغ زنان، مردان و فرزندان 
می آید. چرا که افراد خود را متقاعد می سازند که زندگی پس از طلاق رنگ و بوی بهتری 
دارد. طلاق همیشه دردناک است اما به ندرت می  تواند مشکلات افراد را از بین ببرد. طلاق 
به سختی  ها اضافه می  کند و خیلی چیزها که به طور طبیعی مفید بوده اند را از فرد و 

خانواده سلب می کند. 
در این میان بعضی اشخاص تصور می کنند زنان بیش از مردان آسیب می بینند اما به 
دلیل شرایط روحی متفاوت میان دو جنس، مردان پس از طلاق نه تنها دچار آسیب های 
روانی بیشتر می شوند بلکه به دلیل ساختار اجتماعی با درون ریزی ناراحتی ها در معرض 

سکته و مرگ زودرس قرار می گیرند.
بسیاری از کارشناسان بر این باورند، مردان پس از کودکان بیشترین آسیب را از طلاق 
می بینند. نگرانی در مورد سرنوشت فرزند و آینده او، گسست عاطفی با همسر، نگاه جامعه 

به یک مرد جدا شده و اشاره به ضعف وی به دلیل عدم توانایی در مدیریت زندگی عواملی 
هستند که مرد را مورد هجوم قرار می دهند.

*آزردگی از برچسب مطلقه
زنان پس از جدایی با برچسب هایی چون مطلقه مورد خطاب واقع می شوند. این نگاه 
فرهنگی نادرست امکان حضور و فعالیت های فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی را از آنان تا 

اندازه ای سلب و محدود می سازد.
اگرچه در سال های اخیر این نوع از سنگینی چنین نگاهی به این گروه از زنان کاسته 
شده اما هنوز در برخی مناطق و فرهنگ های قومی کشور، طلاق امری مذموم شمرده می 

شود و به زن مطلقه برچسب تعلق می گیرد.
زن مطلقه ای که تصمیم به زندگی با خانواده خود نداشته باشد با چالش های بسیاری در 

انتخاب شغل یا محل زندگی خود روبه رو خواهد شد.
این نکته نیز قابل ذکر است که افزایش طلاق در جامعه همچنین، نوعی بدبینی در اذهان 
جوانان و خانواده ها نسبت به ازدواج ایجاد کرده و افراد گمان می کنند اغلب ازدواج ها 

منجر به طلاق خواهد شد پس چرا ازدواج کرده و خود را گرفتار مشکلات بیشتر سازند.

ثبت مهر طلاق به منزله رهایی از همه مشکلات نیست

هزارتویمشکلاتپسازطلاق

تلویزیون در رمضان امسال نتوانست نمره قبولی بگیرد و در 
این میان وضع برای سریال ها بدتر است. در گزارش پیش رو 

داشته های شبکه ها ارزیابی شده اند.
*سریال ها

چند سالی است سریال های مناسبتی تلویزیون، از شاخصه 
هایی که سال ها قبل داشتند، بهره نمی گیرند. بارزترین 
مشخصه سریال های این ماه، روایت داستان در رمضان بود 
که باعث می شد ساخته ها، رنگ و بویی رمضانی بگیرند. این 
ویژگی حتی در سریال های طنز قابل رویت بود. از آن سو، 
سهم سریال های طنز به صفر رسیده و بدتر این که ساخته 
های جدی هم، کیفیت کافی برای همراه کردن بیننده را 
ندارد. تلویزیون با دست خود ، یکی از طلایی ترین موقعیت 
های پخش سریال را نابود کرده است. امسال سه سریال 
جدید در کنداکتور شبکه ها قرار گرفتند ولی هیچ کدام موج 

ایجاد نکردند.
بود  قرار  گذشته  سال  رمضان  یک:  شبکه  دلبران/  سرّ 
سرّدلبران از شبکه دو پخش شود اما به دلیل تاخیر در آماده 
سازی این اتفاق رخ نداد و امسال در کنداکتور شبکه یک 
قرار گرفت. این سریال ساخته محمد حسین لطیفی و از 
محصولات سازمان اوج است که چند سالی است در زمینه 
تولید فیلم و سریال فعال شده و کارنامه ای قابل دفاع دارد. سرّ 
دلبران اما برغم برخورداری از سوژه ای ناب و والا، پرداختی 

ضعیف داشت و نتوانست تبدیل به سریالی موفق شود.
بچه مهندس/ شبکه دو: تا آخرین لحظه از پدر به عنوان 
سریال مناسبتی شبکه دو یاد می شد اما به یک باره بچه 
مهندس در کنداکتور پخش قرار گرفت. این سریال را علی 
غفاری ساخته و از اساس ربطی به مناسبت رمضان ندارد. 
داستان سریال از دهه شصت شروع می شود و زندگی یک 
بچه بی سرپرست را روایت می کند. بچه مهندس ادامه خواهد 
داشت و فصل بعدی آن پاییز روی آنتن می رود. از ابتدا توقع 
زیادی از بچه مهندس نمی رفت ولی آرام آرام جای خود 
را میان بخشی از مخاطبان باز کرد. ویژگی اصلی سریال، 
روایت قصه هایی سرراست در عین بی ادعایی است. با این 
حال بچه مهندس صاحب مخاطب گسترده نشد و نامش سر 

زبان ها نیفتاد.
رهایم نکن/ شبکه سه : از ابتدا مشخص بود برای ماه رمضان 
ساخته می شود اما کارگردان اصراری نداشت قصه اش را 
در این ماه روایت کند. محمد مهدی عسگرپور سراغ زندگی 
مردی به نام حاج رسول رفت که صاحب احترام و اعتبار است. 
او اما اعتراف می کند که ارثیه پدری را تصاحب کرده و تصویر 
او در ذهن اطرافیان می شکند. رهایم نکن در مجموع سریالی 
موفق است که از خرده قصه های متعددی بهره می برد و 
بیننده را سرگرم می کند. با این حال وزن آن، همپای »سریال 

های موفق رمضانی« نبود و موج ایجاد نکرد.

*جُنگ ها
در سال های اخیر جنگ های شبانه سهم زیادی از آنتن 
تلویزیون در ماه رمضان دارند. امسال شبکه یک جشن دعوت 
، شبکه دو ماه مهربانی، شبکه سه ماه سپید و شبکه پنج 
جشن رمضان را پخش کردند. قالب برنامه ها شکل هم است: 
دو مجری، چند مهمان، چند خواننده، یک استیج و حضور 
عده ای به عنوان تماشاچی. همگی به کار خیر دعوت می 
کنند و تلاش شان این است که در گفت و گو با مهمان ها 
این مفهوم را جا بیندازند. البته که سوژه جنگ های شبانه 
ارزشمند است منتها با این شیوه ارائه، نباید انتظار تاثیرگذاری 
داشته باشیم. برنامه در وهله اول باید جذابیت و خلاقیت 
داشته باشد و بعد از آن تاثیرگذاری. جنگ های شبانه از 
حرف های کلیشه ای مجریان و الگوهای نخ نما رنج می برند.

*ماه عسل / هزارداستان
شناسنامه ماه رمضان شده است اما امسال یکی از ضعیف 
ترین دوره های اخیر این برنامه را شاهد بودیم. سوژه های 
ماه عسل تکراری شده و روند گفت و گو و نتیجه گیری هم 
رنگ کلیشه گرفته است. امسال سهم موضوعاتی که از دل 
این برنامه جریان ساز شدند و سر زبان ها افتادند، به یکی دو 
مورد برمی گردد. از آن طرف ، برنامه مشابه ماه عسل یعنی 
هزارداستان نیز جذابیت سابق را نداشت. هزارداستان که در 
شبکه نسیم پخش می شود، سعی کرده بجای اشک و گریه، 

سراغ داستان های امیدوارکننده برود. این برنامه اما امسال 
رنگ تکرار گرفت و در حد متوسط باقی ماند. 

*خندوانه
تنها برگ برنده تلویزیون در رمضان 97 ، خندوانه است. 
فصل پنجم این برنامه با بازگشت جناب خان توام بود و 
توانست آخر هفته های شادی برای بیننده ها رقم بزند. البته 
این برنامه خالی از عیب نیست؛ مسابقه نی نی رو آن موفق 
از آب در نیامد و رامبد جوان پرونده اش را بست. با این همه 
عملکرد خندوانه در بدو شروع فصل پنجم موفقیت آمیز بوده 

است.
*دیگران

غالب شبکه ها در ماه مبارک رمضان، برنامه ای خاص 
بود. شبکه  معمولی  کردند  آنتن  روانه  آن چه  و  نداشتند 
چهار گفت و گوی تنهایی را پخش کرد که تکراری بود و 
فاقد جذابیت. به غیر از این، ویژه برنامه ای برای اهل علم و 
دانش آماده نکرد. شبکه آموزش، مدت ها است برنامه درخور 
کم دارد؛ این شبکه در ماه رمضان امسال مسابقه شمس و 
قمر را پخش کرد که تنها برنامه موفق آن بحساب می آید. 
استقبال از بازپخش فصل های مختلف پایتخت از شبکه آی 
فیلم نشان می دهد،اگر برنامه و سریال خوب ساخته شود، 
تلویزیون بی رقیب است. با این حال در ماه رمضان امسال، 

دست آنتن سیما پر نبود.

شبکه های تلویزیونی در ماه رمضان چه کردند

عقبگردسریالی
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